
ΘΕΜΑΤΑ

Α. ΕΙΔΙΚΑ ΘΕΜΑΤΑ 
1. Επικύρωση Πρακτικών, σελ. 17275
2. Επί διαδικαστικού θέµατος, σελ.  17277, 17278, 17280,

17284, 17290

Β. ΚΟΙΝΟΒΟΥΛΕΥΤΙΚΟΣ ΕΛΕΓΧΟΣ 
1. Ανακοίνωση του δελτίου επικαίρων ερωτήσεων της Δευ-

τέρας 26 Ιουλίου 2021, σελ.  17275
2. Συζήτηση επικαίρων ερωτήσεων και αναφορών-ερωτή-

σεων: 
α) Προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα: «Λήψη µέτρων

για τα οξυµένα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι Ροµά
στην περιοχή Νέας Ζώης Ασπροπύργου», σελ. 17276

β) Προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέ-
σεων: 

i. µε θέµα: «Να υπογραφούν άµεσα οι κλαδικές συµβάσεις
των ηλεκτρολόγων», σελ.  17277

ii. µε θέµα: «Κήρυξη της Νέας Τοπικής Συλλογικής Σύµβα-
σης Εργασίας των οδηγών τουριστικών λεωφορείων Κρήτης
ως γενικώς υποχρεωτικής», σελ. 17282

iii. µε θέµα: «Η αδιαφορία της κυβέρνησης διαιωνίζει τα
συνταξιοδοτικά προβλήµατα των συνταξιούχων λόγω θανά-
του», σελ. 17284

γ) Προς τον Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων, µε
θέµα: «Παρεµβάσεις ανάπτυξης στον Βόρειο Τοµέα της Πε-
ριφέρειας Αττικής», σελ. 17280

δ) Προς τον Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης, µε θέµα:
«Εύλογες ανησυχίες µετά την κατάργηση του Υποθηκοφυλα-
κείου Καλαβρύτων», σελ. 17285

ε) Προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε θέµα: «
Άµεση αντιµετώπιση προβληµάτων στις φυλακές Αλικαρνασ-
σού», σελ. 17287

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ
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ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ Σ. , σελ. 17280, 17281
ΚΑΤΣΩΤΗΣ Χ. , σελ. 17276, 17277
ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ Β. , σελ. 17284, 17285, 17287, 17288
ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ Γ. , σελ. 17280, 17281
ΜΑΡΚΟΥ Κ. , σελ. 17285, 17286
ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ Ε. , σελ. 17287, 17289
ΠΕΤΣΑΣ Σ. , σελ. 17276, 17277
ΣΤΥΛΙΟΣ Γ. , σελ. 17286, 17287
ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ Α. , σελ. 17277, 17279, 17280
ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ Π. , σελ. 17278, 17279, 17280, 

17282, 17283, 17284, 
17285
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Αθήνα, σήµερα στις 23 Ιουλίου 2021, ηµέρα Παρασκευή και
ώρα 9.10’, συνήλθε στην Αίθουσα των συνεδριάσεων του Βου-
λευτηρίου η Βουλή σε ολοµέλεια για να συνεδριάσει υπό την
προεδρία του Ζ’ Αντιπροέδρου αυτής κ. ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΑΒΔΕΛΑ.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κυρίες και κύριοι συ-
νάδελφοι, αρχίζει η συνεδρίαση.

(ΕΠΙΚΥΡΩΣΗ ΠΡΑΚΤΙΚΩΝ: Σύµφωνα µε την από 22-7-2021
εξουσιοδότηση του Σώµατος επικυρώθηκαν µε ευθύνη του Προ-
εδρείου τα Πρακτικά της ΡΟ’ συνεδριάσεώς του, της Πέµπτης
22 Ιουλίου 2021, σε ό,τι αφορά την ψήφιση στο σύνολο του σχε-
δίου νόµου: «Οργανικός Νόµος του Ελεγκτικού Συνεδρίου και
άλλες ρυθµίσεις»)

Προτού εισέλθουµε στη συζήτηση των επικαίρων ερωτήσεων,
θα ήθελα να κάνω µια αναφορά. Σήµερα συµπληρώνονται τρία
χρόνια από την καταστροφική πυρκαγιά στο Μάτι, που κόστισε
τη ζωή σε εκατόν δύο συνανθρώπους µας. Παρακαλώ για την τή-
ρηση ενός λεπτού σιγής στη µνήµη τους. 

(Στο σηµείο αυτό τηρείται στην Αίθουσα ενός λεπτού σιγή)
Αιωνία τους η µνήµη.
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω

στο Σώµα το δελτίο επικαίρων ερωτήσεων της Δευτέρας 26 Ιου-
λίου 2021:

Α. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Πρώτου Κύκλου (Άρθρα 130 παρά-
γραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της Βου-
λής)

1. Η µε αριθµό 945/14-7-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Χανίων του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Παύλου Πολάκη
προς την Υπουργό Παιδείας και Θρησκευµάτων, µε θέµα: «Ανέ-
γερση νέων σχολείων στο Καστέλι του Δήµου Κισσάµου».

2. Η µε αριθµό 955/19-7-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα:
«Άµεση αντιµετώπιση των προβληµάτων που έχουν δηµιουργηθεί
µε τα προγράµµατα των ελαιουργικών φορέων».

3. Η µε αριθµό 951/19-7-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Α’ Ανατολικής Αττικής του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας
κ. Ιωάννη Γκιόκα προς τον Υπουργό Προστασίας του Πολίτη, µε
θέµα: «Προστασία του Εθνικού Πάρκου Σχινιά και διασφάλιση
των όρων για την πρόσβαση του λαού σε αυτό».

4. Η µε αριθµό 946/14-7-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Σερρών της Ελληνικής Λύσης κ. Κωνσταντίνου Μπούµπα προς
τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Όχι στο κλείσιµο του µο-
ναδικού καταστήµατος τράπεζας του Δήµου Αµφίπολης».

5. Η µε αριθµό 948/16-7-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Υπο-

γειοποίηση γραµµών υψηλής/υπερυψηλής τάσης σε Αγίους
Αναργύρους, Αγία Βαρβάρα και Αιγάλεω».

Β. ΕΠΙΚΑΙΡΕΣ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ Δεύτερου Κύκλου (Άρθρα 130 πα-
ράγραφοι 2 και 3 και 132 παράγραφος 2 του Κανονισµού της
Βουλής)

1. Η µε αριθµό 960/19-7-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία
κ. Παναγιώτη Κουρουµπλή προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος
και Ενέργειας, µε θέµα: «Καταγγελίες των καταναλωτών για αυ-
ξηµένους και ακατανόητους λογαριασµούς ηλεκτρικού ρεύµα-
τος».

2. Η µε αριθµό 956/19-7-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα:
«Καταγραφή των ζηµιών που προκλήθηκαν από τις υψηλές θερ-
µοκρασίες στις αγροτικές καλλιέργειες και άµεσα µέτρα στήρι-
ξης των παραγωγών».

3. Η µε αριθµό 950/19-7-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Β2’ Δυτικού Τοµέα Αθηνών του ΜέΡΑ25 κ. Κρίτωνα - Ηλία Αρσένη
προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε θέµα: «Ανα-
νέωση του στόλου των ταξί µε αντιπεριβαλλοντικές τεχνολογίες».

4. Η µε αριθµό 964/19-7-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Κορινθίας του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Γεώργιου Ψυ-
χογιού προς τον Υπουργό Οικονοµικών, µε θέµα: «Παραµένει
κλειστή η Διώρυγα της Κορίνθου. Μεγάλη η απώλεια εσόδων,
µεγάλη και η αγωνία των εργαζόµενων και της τοπικής κοινω-
νίας».

5. Η µε αριθµό 957/19-7-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα:
«Να αρθεί η δυσµενής µεταχείριση των αγροτεµαχίων που προ-
έρχονται από κληροτεµάχια αγροτικής αποκατάστασης προσφύ-
γων Μικρασιατών».

6. Η µε αριθµό 958/19-7-2021 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή
Ηρακλείου του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου
προς τον Υπουργό Αγροτικής Ανάπτυξης και Τροφίµων, µε θέµα:
«Μέτρα στήριξης και πρωτοβουλίες προώθησης της ελληνικής
σταφίδας».

ΑΝΑΦΟΡΕΣ - ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ (Άρθρο 130 παράγραφος 5 του Κα-
νονισµού της Βουλής)

1. Η µε αριθµό 6670/18-5-2021 ερώτηση του Βουλευτή Β’ Θεσ-
σαλονίκης του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτη Φά-
µελλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε
θέµα: «Θεσµική λύση για όλα τα αυθαίρετα κατηγορίας 5 µε οι-
κοδοµική άδεια».

2. Η µε αριθµό 6814/24-5-2021 ερώτηση του Βουλευτή Β’ Θεσ-
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σαλονίκης του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτη Φά-
µελλου προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος και Ενέργειας, µε
θέµα: «Επικίνδυνη αδιαφορία της Κυβέρνησης για την πυροπρο-
στασία και υποχρηµατοδότηση για την προστασία του Σέιχ Σου
και της ευρύτερης περιοχής Θεσσαλονίκης».

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στη συζήτηση
των 

ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ

Με έγγραφό του ο Γενικός Γραµµατέας Νοµικών και Κοινοβου-
λευτικών Θεµάτων ενηµερώνει το Σώµα ότι σήµερα θα συζητη-
θούν οι ερωτήσεις 947/14-7-2021, 953/19-7-2021, 963/19-7-2021,
962/19-7-2021, 961/19-7-2021. 

Ξεκινούµε τη συζήτηση µε την τέταρτη µε αριθµό 953/19-7-
2021 επίκαιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β3’ Νό-
τιου Τοµέα Αθηνών του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδας κ.
Χρήστου Κατσώτη προς τον Υπουργό Εσωτερικών, µε θέµα:
«Λήψη µέτρων για τα οξυµµένα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν
οι Ροµά στην περιοχή Νέας Ζώης Ασπροπύργου».

Κύριε Κατσώτη, έχετε δυο λεπτά στη διάθεσή σας. 
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, οι Ροµά στην περιοχή Νέας Ζωής Ασπροπύρ-

γου αντιµετωπίζουν οξυµµένα προβλήµατα, τα οποία επηρεά-
ζουν και την ποιότητα ζωής των χιλιάδων συνανθρώπων µας στην
περιοχή, παιδιών, ηλικιωµένων, ΑΜΕΑ. Πριν από έναν χρόνο πε-
ρίπου, µέσα σε συνθήκες καύσωνα και πανδηµίας στη συγκεκρι-
µένη περιοχή, µε ευθύνη του Δήµου Ασπροπύργου και µε την
ουσιαστική κάλυψη της Κυβέρνησης, µπουλντόζες κατέστρεψαν
τα καταλύµατα αυτών των ανθρώπων χωρίς προειδοποίηση και
κυρίως, χωρίς µέριµνα µετεγκατάστασης τέτοια, που να διασφα-
λίζει ανθρώπινους όρους διαβίωσης. Έναν χρόνο µετά η Κυβέρ-
νηση, η Περιφέρεια Αττικής και ο Δήµος Ασπροπύργου συνε-
χίζουν να θέτουν σε κίνδυνο την υγεία και τη ζωή των Ροµά, που
κατοικούν στη συγκεκριµένη περιοχή αλλά και των περιοίκων
στην ευρύτερη περιοχή, καθώς έχει µετατραπεί σε έναν απέ-
ραντο σκουπιδότοπο ο χώρος, αφού για µεγάλο διάστηµα δεν
υπάρχουν οι αναγκαίοι κάδοι απορριµµάτων. 

Επιπλέον, µε ευθύνη της δηµοτικής αρχής, απουσιάζουν παν-
τελώς οι αναγκαίες υπηρεσίες καθαρισµού και απολύµανσης της
περιοχής. Το 7ο Δηµοτικό Σχολείο Ασπροπύργου, το οποίο βρί-
σκεται στη Νέα Ζωή Ασπροπύργου και στο οποίο φοιτούν πολλά
παιδιά Ροµά, αποτελείται αποκλειστικά από αίθουσες προκάτ. Οι
υπεράνθρωπες προσπάθειες που καταβάλλει το υπάρχον εκπαι-
δευτικό προσωπικό δεν µπορούν να αντισταθµίσουν τις βασικές
ελλείψεις σε υποδοµές και προσωπικό, µε δεδοµένο τις ιδιαίτε-
ρες απαιτήσεις που έχει το εκπαιδευτικό έργο αυτών των ατό-
µων. 

Στα παραπάνω προστέθηκε το γεγονός ότι οι άνθρωποι αυτοί
δεν έχουν παροχή πόσιµου νερού και ηλεκτρικού ρεύµατος. Ταυ-
τόχρονα, η οδοποιία είναι σχεδόν κατεστραµµένη, ενώ στην πε-
ριοχή δεν υπάρχει το αναγκαίο αποχετευτικό σύστηµα. Σε
συνθήκες πανδηµίας είναι πρόκληση να συνεχίζετε, κύριε
Υπουργέ, για όλα τα θέµατα, να προπαγανδίζετε την ατοµική ευ-
θύνη. Τα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι Ροµά είναι γνωστά,
ιδιαίτερα τα τελευταία πέντε χρόνια µε την αποφασιστική συµ-
βολή της «ΕΛΛΑΝ ΠΑΣΣΕ». Είναι φανερό ότι τα όποια παρατη-
ρητήρια και οι όποιες υπηρεσίες διαµεσολάβησης δεν έχουν
σκοπό να επιλύσουν οριστικά το πρόβληµα, αλλά να εµφανίσουν
την εικονική πραγµατικότητα των ίσων ευκαιριών και να κάµψουν
τις όποιες δικαιολογηµένες αντιδράσεις. 

Σας ρωτάµε, κύριε Υπουργέ, τι µέτρα προτίθεστε να πάρετε
για την αντιµετώπιση αυτής της άθλιας κατάστασης, που επικρα-
τεί στη συγκεκριµένη περιοχή, µε δεδοµένη την απαράδεκτη
στάση που κρατά η Δηµοτική Αρχή Ασπροπύργου. Περιµένουµε
τις απαντήσεις σας. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Κατσώτη.

Θα απαντήσει ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ. Στυ-
λιανός Πέτσας. 

Κύριε Πέτσα, έχετε τρία λεπτά. 

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. Ευχαριστώ τον κ. Κατσώτη για
την επίκαιρη ερώτηση. 

Με ρωτήσατε ποια είναι η θέση της Κυβέρνησης και ποιες
ενέργειες θα ακολουθήσουµε το επόµενο διάστηµα για να βελ-
τιώσουµε τη ζωή των ανθρώπων που διαβιούν στη Νέα Ζωή
Ασπροπύργου και ιδίως των συµπολιτών µας Ροµά. Κατ’ αρχάς,
για την Κυβέρνηση του Κυριάκου Μητσοτάκη δεν υπάρχουν πο-
λίτες πρώτης και δεύτερης κατηγορίας. Στους Ροµά, όπως σε
όλες τις οµάδες πολιτών, που χρήζουν προστασίας, προέχει η
προστασία και η διατήρηση της ισονοµίας και της ισοπολιτείας.
Σεβόµαστε όλους τους πολίτες και προσπαθούµε, µε έργα και
όχι µε λόγια, να τους βοηθήσουµε, έτσι ώστε να βελτιώσουµε
την καθηµερινότητα της ζωής τους. Υπάρχει και πρέπει να υπάρ-
χει µέριµνα της πολιτείας για όλους τους ανθρώπους, όλους
τους συµπολίτες µας, γι’ αυτούς που δεν µπορούν, γι’ αυτούς
που δεν έχουν και για τις ειδικές οµάδες του πληθυσµού. Αυτό
πράττουµε µε τις ενέργειες µας καθηµερινά. 

Στο πλαίσιο αυτό, αναφέρω ότι σύντοµα ολοκληρώνεται και
πρόκειται να βγει σε δηµόσια διαβούλευση η νέα εθνική στρατη-
γική για την κοινωνική ένταξη των Ροµά, µε περίοδο αναφοράς
τα έτη 2021 - 2030, η οποία συντάσσεται σύµφωνα µε τις κατευ-
θύνσεις του νέου ευρωπαϊκού στρατηγικού πλαισίου για την έν-
ταξη, την ισότητα και τη συµµετοχή των Ροµά και τη σύσταση
του Συµβουλίου της Ευρώπης της 10ης Μαρτίου 2021. 

Όµως, σε ένα κράτος δικαίου δεν µπορούµε από τη µία
πλευρά να στηρίζουµε την ισότητα και από την άλλη να παρα-
βλέπουµε τις περιπτώσεις καταπάτησης ιδιωτικής και δηµόσιας
περιουσίας, µε αυθαίρετα κτίσµατα από οποιαδήποτε οµάδα πο-
λιτών. Σε τέτοιες περιπτώσεις, πρέπει να ενεργοποιούνται οι
απαραίτητοι µηχανισµοί για την αποκατάσταση της δικαιοσύνης.
Η ισονοµία είναι δικαίωµα, αλλά και υποχρέωση κάθε πολίτη. Η
φυλετική καταγωγή ή οποιοδήποτε άλλο χαρακτηριστικό χρή-
ζουν προστασίας δεν πρέπει και δεν µπορεί να λειτουργεί εις
βάρος των υπολοίπων. Η προστασία της δηµόσιας υγείας και του
περιβάλλοντος, καθώς και η ίση µεταχείριση όλων των συµπολι-
τών µας λειτουργεί αµφίδροµα. 

Δεύτερον, θέλω να διευκρινίσω ότι σύµφωνα µε τις διατάξεις
του άρθρου 75 του Κώδικα Δήµων και Κοινοτήτων, ν.3463/2006,
ο σχεδιασµός και η υλοποίηση δράσεων για τις ευπαθείς οµάδες
στην περιοχή αρµοδιότητάς του ανήκε αποκλειστικά στον εκά-
στοτε Οργανισµό Τοπικής Αυτοδιοίκησης Α’ βαθµού. Σε συνερ-
γασία µε τη Γενική Γραµµατεία Κοινωνικής Αλληλεγγύης και
Καταπολέµησης της Φτώχειας του Υπουργείου Εργασίας και Κοι-
νωνικών Υποθέσεων ο εκάστοτε δήµος, ως φορέας υλοποίησης,
υποβάλλει σχετικό αίτηµα µε τα δικαιολογητικά που απαιτεί το
ισχύον θεσµικό πλαίσιο του ν.4483/2017 στην αρµόδια επιτροπή
προσωρινής µετεγκατάστασης ειδικών κοινωνικών οµάδων. Στο
πλαίσιο αυτό, γνωρίζω ότι ο Δήµος Ασπροπύργου είναι σε άµεση
συνεργασία µε το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέ-
σεων, µε σκοπό την εξεύρεση λύσης για τη βελτίωση των συν-
θηκών διαβίωσης των Ροµά της περιοχής, ενώ παράλληλα
συζητά τη δηµιουργία παραρτήµατος Ροµά κέντρου κοινότητας
για την παροχή υποστηρικτικών υπηρεσιών. 

Όσον αφορά τα θέµατα λειτουργίας των κοινωνικών δοµών και
των υπηρεσιών καθαριότητας του Δήµου Ασπροπύργου, καθώς
και των σχολικών µονάδων που φοιτούν Ροµά, τα οποία θίξατε
στην ερώτησή σας, καταθέτω στα Πρακτικά της Βουλής σχετικό
απαντητικό έγγραφο του Δήµου Ασπροπύργου ως αρµόδιου
φορέα για την εύρεση κατάλληλου χώρου µετεγκατάστασης ει-
δικών κοινωνικών οµάδων εντός των διοικητικών του ορίων, στο
οποίο αποτυπώνονται οι πρωτοβουλίες και ενέργειες που είχε
ήδη αναλάβει. Είχε ήδη έναν σηµαντικό κατάλογο πρωτοβου-
λιών. 

Σας διαβεβαιώνω ότι το Υπουργείο Εσωτερικών θα σταθεί
αρωγός σε αυτό το έργο του δήµου και θα εξετάσει άµεσα κάθε
αίτηµά του, ώστε να ενισχυθεί οικονοµικά ο δήµος. Σκοπός µας
είναι, περισσότερο τώρα από ποτέ, στην εποχή της πανδηµίας
του κορωνοϊού, να δράσουµε στοχευµένα κάθε φορέας σύµ-
φωνα µε τις αρµοδιότητές του για να βελτιωθούν άµεσα οι συν-
θήκες διαβίωσης των Ροµά. Είµαι βέβαιος πως ο Δήµος
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Ασπροπύργου όλο αυτό το διάστηµα εργάζεται προς αυτόν τον
σκοπό και θα συνεχίσει να το κάνει σε στενή και συστηµατική συ-
νεργασία µε το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων.
Όταν ζητηθεί η συµβολή µας, αυτή θα παρασχεθεί άµεσα. Όπως
προανέφερα, σε ένα κράτος ισονοµίας δεν χωρούν να διαβιώ-
νουν πολίτες δύο ταχυτήτων. 

Σας ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε, και για την ανοχή σας. 
(Στο σηµείο αυτό ο Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερικών κ.

Στυλιανός Πέτσας καταθέτει για τα Πρακτικά το προαναφερθέν
έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµα-
τείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Παρακαλώ. 
Τον λόγο έχει ο κ. Κατσώτης για τη δευτερολογία του, για τρία

λεπτά.
ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΑΤΣΩΤΗΣ: Κύριε Υπουργέ, θα σας διαβάσω κάτι

και πείτε µου εσείς µετά εάν πράγµατι ο χαρακτηρισµός ότι αυτά
που λέτε µας τα είπαν πάλι δεν ισχύει. «Προφανώς κι εµείς από
την πλευρά µας ως Υπουργείο Εσωτερικών, αλλά και το Υπουρ-
γείο Εργασίας, θα επισπεύσουµε τη διαδικασία εξεύρεσης λύσης
άµεσα, προκειµένου να βρεθεί τόπος εγκατάστασης προσωρι-
νής, σε πρώτη φάση υποθέτω, και φαντάζοµαι οριστικής στο ευ-
ρύτερο µέλλον. Σε κάθε περίπτωση, εµείς θα κάνουµε το παν,
για να βρεθεί µια λύση ειδικά για το θέµα του Ασπροπύργου,
ώστε να µην υπάρχει κανένας κίνδυνος για την υγεία και των
ίδιων των συνανθρώπων µας, αλλά κυρίως να µην υπάρχει και
κίνδυνος υγείας για τους περίοικους και για την ευρύτερη πε-
ριοχή.». Αυτά, λοιπόν, τα έλεγε ο κ. Λιβάνιος, Υφυπουργός Εσω-
τερικών, πέρυσι, ακριβώς την ίδια περίοδο σχεδόν.

Ένας χρόνος και η κατάσταση είναι ακόµα χειρότερη. Είναι
γνωστό ότι και η µετεγκατάσταση προβλέπεται. Πρώτα η µετεγ-
κατάσταση και µετά να εγκατασταθούν τα καταλύµατα που λέτε
για την ιδιωτική περιουσία. Εδώ όµως έχουµε ζωές. Εντάξει η
ιδιωτική περιουσία, όµως οφείλετε να πάρετε όλα τα µέτρα της
µετεγκατάστασης αυτών των ανθρώπων σε χώρους τέτοιους,
ασφαλείς για την υγεία τους και την υγεία συνολικά της περιο-
χής. Ένας χρόνος τώρα όµως και δεν έχει γίνει απολύτως τίποτε,
κύριε Υπουργέ. Αντίθετα έχει οξυνθεί η κατάσταση.

Μάλιστα, µε το τέταρτο κύµα της πανδηµίας τι περιµένετε; Οι
Ροµά, για παράδειγµα, να πάνε να µπούνε στην πλατφόρµα και
να πάνε για εµβολιασµό; Δεν θα πρέπει να παρθούν µέτρα, έτσι
ώστε σε αυτόν τον τοµέα των εµβολίων, της αναγκαιότητας
αυτής που υπάρχει να εµβολιαστούν και αυτοί οι άνθρωποι; Να
πάει ένα κινητό συνεργείο του ΕΟΔΥ, να υπάρξει ένας σταθµός;
Λέω για τέτοια ζητήµατα υγείας, πέρα από τα άλλα µέτρα που
θα πρέπει να παρθούν στην περιοχή, που είναι η καθαριότητα,
το πόσιµο νερό. 

Όλα αυτά είναι σηµαντικά ζητήµατα, που έναν χρόνο τώρα,
κύριε Υπουργέ, δυστυχώς έχουν οξυνθεί. Δεν είναι ότι βρισκό-
µαστε στην περίοδο της καταστροφής των καταλυµάτων. Σή-
µερα, έναν χρόνο µετά, βρισκόµαστε σε µία χειρότερη κατά-
σταση. 

Ο Δήµος Ασπροπύργου έχει ρατσιστικές απόψεις απέναντί
τους. Και πέρυσι ακόµη στη συζήτηση που έγινε για αυτό το θέµα
αναδείχθηκαν µεγάλες ευθύνες. Όµως πάνω απ’ όλα η ευθύνη
είναι της Κυβέρνησης. Βεβαίως έχει ευθύνη ο δήµος. Ωστόσο
όµως η Κυβέρνηση τι κάνει για να αντιµετωπίσει ένα οξυµµένο
πρόβληµα και για τους ίδιους αλλά και για την περιοχή ευρύ-
τερα; Θα πρέπει άµεσα η Κυβέρνηση να πάρει µέτρα. Δεν µπορεί
να συνεχιστεί άλλο αυτό, κύριε Υπουργέ, εκεί στην περιοχή και
για τους ίδιους τους Ροµά, που δεν είναι -όπως είπατε- πολίτες
δεύτερης κατηγορίας, αλλά και για τους κατοίκους της περιοχής,
που κινδυνεύει η δηµόσια υγεία. 

Γι’ αυτό, λοιπόν, σας καλούµε να πάρετε συγκεκριµένα µέτρα.
Μπορεί σήµερα να µην µπορείτε να µας πείτε τι µέτρα θα είναι
αυτά, αλλά νοµίζω ότι µπορείτε να καλέσετε τον δήµαρχο και να
τον βάλετε µπροστά στις ευθύνες του και να παρθούν άµεσα
µέτρα µετεγκατάστασης σε έναν ασφαλή χώρο, µε όλες τις προ-
ϋποθέσεις που απαιτούνται για την υγεία αυτών των ανθρώπων
και της περιοχής.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Τον λόγο έχει ο κ. Πέ-
τσας, για τρία λεπτά επίσης.

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ ΠΕΤΣΑΣ (Αναπληρωτής Υπουργός Εσωτερι-
κών): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.

Δύο πτυχές για την απάντησή µου: Πρώτον, το θέµα της µε-
τεγκατάστασης δεν είναι απλό θέµα. Αφορά πάρα πολλούς, οι
οποίοι είναι συµµέτοχοι στο πρόβληµα. Αφορά ανθρώπους, οι
οποίοι έχουν δει να καταπατάται η ιδιωτική τους περιουσία.
Αφορά το δηµόσιο, τη δηµοτική έκταση, που έχει επίσης δει να
καταπατάται η περιουσία του. Αφορά τους ίδιους τους Ροµά, που
ενδεχοµένως να µην επιθυµούν να µετεγκατασταθούν εκεί όπου
τους προτείνεται. Έχουµε πολλά παραδείγµατα στη χώρα όπου
και υποδοµές υπήρχαν και η χρηµατοδότηση υπήρχε, αλλά η µε-
τεγκατάσταση πήρε χρόνια. Δεν είναι κάτι καινούργιο. Δείτε την
περίπτωση του Χαλανδρίου, για παράδειγµα, για να καταλά-
βουµε µία περιοχή µέσα στον αστικό ιστό τι µπορεί να σηµαίνει.

Από εκεί και πέρα, τι κάνουµε εµείς όλο αυτό το χρονικό διά-
στηµα; Είναι πολύ αναλυτική η λίστα του Δήµου Ασπροπύργου,
που δείχνει ότι έχει λάβει αρκετά µέτρα, για να προσπαθήσει να
συµβάλει κι εκείνος στην ανακούφιση αυτών των πολιτών, στην
εκπαίδευση των παιδιών τους και σε όλα εκείνα τα µέτρα υγει-
ονοµικού ενδιαφέροντος, που πρέπει να λαµβάνονται για την
προστασία του πληθυσµού από την πανδηµία. Ιδίως γι’ αυτό, και
πέρυσι και φέτος έχουµε δώσει σαν Υπουργείο Εσωτερικών
έκτακτη χρηµατοδότηση στους δήµους ύψους 237,1 εκατοµµυ-
ρίων ευρώ µέχρι τώρα, θα δώσουµε κι άλλα 50 εκατοµµύρια
ευρώ, µέσα από τα οποία φυσικά υπάρχει η κατανοµή για τον
Δήµο Ασπροπύργου, προκειµένου να µπορέσουν να αντιµετωπί-
σουν τα µειωµένα έσοδα και τις αυξηµένες δαπάνες, που σχετί-
ζονται µε την πανδηµία, προκειµένου να συνεχίσουν να
στηρίζουν τα νοικοκυριά και τις επιχειρήσεις στον χώρο ευθύνης
κάθε δήµου. 

Με αυτή την αναφορά, έρχοµαι να πω ότι ήδη είµαστε σε συ-
νεργασία µε όλους τους αρµόδιους, προκειµένου να σχεδιά-
σουµε καλύτερα το εµβολιαστικό µας πρόγραµµα για ειδικές
πληθυσµιακές οµάδες, όπως είναι και οι Ροµά. Εγώ ίδιος επισκέ-
φτηκα περιοχές που διαβιούν Ροµά τις τελευταίες δύο εβδοµά-
δες και στην ανατολική Μακεδονία - Θράκη και στη Θεσσαλία.
Είναι ένα στοίχηµα που πρέπει να κερδηθεί η επιτάχυνση και η
αύξηση της εµβολιαστικής κάλυψης αυτού του πληθυσµού. 

Υπάρχουν πολλές διαφορετικές συνταγές για να φτάσει κανείς
στο επιθυµητό αποτέλεσµα. Μία από αυτές είναι αυτή που ανα-
φέρατε, κύριε Βουλευτά, που είναι η ενεργοποίηση περισσότε-
ρων κινητών µονάδων του ΕΟΔΥ σε συνεργασία µε τον Μάριο
Θεµιστοκλέους, που είναι ο Γενικός Γραµµατέας Πρωτοβάθµιας
Φροντίδας του Υπουργείου Υγείας, και τον κ. Αρκουµανέα του
ΕΟΔΥ. Αυτές τις κινητές µονάδες θα τις δείτε να πολλαπλασιά-
ζονται το επόµενο χρονικό διάστηµα. 

Θα ήθελα να κλείσω, κύριε Πρόεδρε, µη δεχόµενος το σχόλιο
του Βουλευτή ότι υπάρχει κάποιος δήµος στη χώρα µε ρατσι-
στική διάθεση. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Πέτσα. Μια µικρή διακοπή θα κάνουµε για ένα µε δύο
λεπτά. Έρχεται ο κ. Τσακλόγλου και µάλλον θα ξεκινήσουµε µε
εσάς, κύριε Τριανταφυλλίδη. Θα δούµε.

(ΔΙΑΚΟΠΗ)
(ΜΕΤΑ ΤΗ ΔΙΑΚΟΠΗ)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Συνεχίζεται η συνε-
δρίαση. Θα συζητηθεί η πρώτη µε αριθµό 962/19-7-2021 επίκαιρη
ερώτηση δεύτερου κύκλου, του Βουλευτή Α’ Θεσσαλονίκης του
ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Αλέξανδρου (Αλέκου)Τριαν-
ταφυλλίδη προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέ-
σεων, µε θέµα: «Να υπογραφούν άµεσα οι κλαδικές συµβάσεις
των ηλεκτρολόγων».

Κύριε Τριανταφυλλίδη, καληµέρα σας. Έχετε δύο λεπτά για
την πρωτολογία σας.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε
Πρόεδρε. 

Κύριε Υπουργέ, ευελπιστώ ότι θα λάβω επιτέλους µία απάν-
τηση σε ένα ερώτηµα που θέτω µετ’ επιτάσεως εδώ και τρεις και
πλέον µήνες µε τα µέσα κοινοβουλευτικού ελέγχου, όπως η ανα-
φορά που κατέθεσα στο Υπουργείο Εργασίας στις 14 Απριλίου
και η οποία παραµένει αναπάντητη, παραβιάζοντας και τον κα-
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νονισµό της χρονικής προθεσµίας που απαντώνται οι αναφορές
που ελέγχουν την εκτελεστική εξουσία περί των κινήσεων και των
αναγκαίων βηµάτων που πρέπει να εκτελέσει ως εκτελεστική
εξουσία. 

Πρόκειται, κύριε Υπουργέ, για το µείζον θέµα της κήρυξης ως
υποχρεωτικής της κλαδικής σύµβασης εργασίας για τους ηλε-
κτρολόγους. Είναι ένα όχι µόνο απολύτως δίκαιο αίτηµα της
Οµοσπονδίας Ηλεκτρολόγων Ελλάδας το οποίο µέχρι και σή-
µερα αρνείστε ως Υπουργείο Εργασίας να το ικανοποιήσετε,
αλλά και γιατί τα γεγονότα που θα εξηγήσω στο Σώµα, και σε
εσάς, και στον κύριο Πρόεδρο πραγµατικά πιστοποιούν την ανα-
γκαιότητα ότι ήδη έπρεπε να έχει κηρυχθεί ως υποχρεωτική από
το Υπουργείο σας, δηλαδή από τον κ. Χατζηδάκη και εσάς. 

Στις 18 Μαρτίου του τρέχοντος έτους η Οµοσπονδία Ηλεκτρο-
λόγων Ελλάδας υπογράφει την κλαδική της σύµβαση. Είναι η
πράξη κατάθεσης 4 στις 18-3-2021, θα την καταθέσω στα Πρα-
κτικά. 

Στις 2 Απριλίου τρία µέλη εργολαβικού συνεργείου στην Εύ-
βοια και πιο συγκεκριµένα στην Ερέτρια, που εκτελούσε εργα-
σίες του ΔΕΔΔΗΕ, χάνουν τη ζωή τους από ηλεκτροπληξία και
ένας τραυµατίζεται σοβαρά. Θα καταθέσω την τραγική σχετική
ειδησεογραφία της 2 Απριλίου του 2021 στα Πρακτικά. 

Στις 8 Απριλίου σε επιστολή που σας αποστέλλει η Οµοσπον-
δία Ηλεκτρολόγων Ελλάδας σας ζητά δραµατικά να κηρύξετε
επιτέλους ως υποχρεωτική την κλαδική τους σύµβαση για να µην
θρηνήσουµε άλλα θύµατα. Είναι αυτό που χρησιµοποίησα και
στη δική µου την αναφορά. Οµοσπονδία Ηλεκτροτεχνητών Θεσ-
σαλονίκης σας λέει: «Μετά δε το θανατηφόρο ατύχηµα που συ-
νέβη στην Εύβοια και ειδικά σε εργαζόµενους που
χρησιµοποιούνταν χωρίς επαγγελµατικές άδειες ηλεκτρολόγων
επιβάλλεται η κήρυξη υποχρεωτικότητας όταν την ζητάνε µάλι-
στα και οι εργοδοτικοί φορείς. Δεν πρέπει να επιτρέψετε ως
Υπουργείο Εργασίας», σας λένε το συνδικαλιστικό τους όργανο
στη Θεσσαλονίκη και η οµοσπονδία, «τη µαύρη εργασία και να
είστε σίγουρος ότι τα µέλη µας θα εκτιµήσουν τις δικές σας απο-
φάσεις στο δίκαιο αίτηµα της υποχρεωτικότητας. Περιµένουµε
σύντοµα», κλείνουν, «την απόφασή σας ώστε να µη θρηνήσουµε
και άλλα θύµατα». Είναι στις 8 Απριλίου. Θα την καταθέσω στα
Πρακτικά. 

Στη συνέχεια στις 14 Απριλίου ο Βουλευτής Θεσσαλονίκης, ως
είχε υποχρέωση και ευαισθησία, αποστέλλει την αναφορά την
οποία σας ανέφερα. Στις 14 Απριλίου πρωτόκολλο αναφορών
2394: «Να κηρυχθεί υποχρεωτική η συλλογική σύµβαση εργα-
σίας». Μέχρι και σήµερα δεν έχει απαντηθεί αυτή η αναφορά. 

Βέβαια, µετά έρχεται -δυστυχώς µάντεις κακών οι ηλεκτρολό-
γοι- στις 16 Απριλίου και δεύτερο εργατικό ατύχηµα στον ΑΗΣ
Κοζάνης πάλι µε εργολαβικούς τεχνίτες, δύο ακόµη νεκροί. 

Έρχοµαι τώρα στο περίεργο της υπόθεσης και µε αυτό κλείνω
και θέτω ευθέως το ερώτηµα, και ευχαριστώ τον Πρόεδρο για
την κατανόηση του και την καλοσύνη του. Στις 8 Μαΐου 2021 σε
δελτίο Τύπου του Υπουργείου σας -αυτό είναι, το Υπουργείο σας
το έβγαλε, εσείς το βγάλατε, κύριε Τσακλόγλου- λέει: «Τον
δρόµο της επέκτασης παίρνουν τρεις κλαδικές συλλογικές συµ-
βάσεις εργασίας µεταξύ των οποίων για τους όρους αµοιβής και
εργασίας των ηλεκτρολόγων ηλεκτρολογικών καταστηµάτων
όλης της χώρας πρώτον και δεύτερον, για τους ηλεκτρολόγους
που ασχολούνται σε ανελκυστήρες». Και κλείνει το δελτίο Τύπου
του Υπουργείου σας, κύριε Τσακλόγλου -εσείς τα γράφετε αυτά,
εσάς εκπροσωπεί- «Στο πλαίσιο αυτό ο Υπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων κ. Χατζηδάκης θα υπογράψει τις σχετικές
αποφάσεις», δηλαδή τις δύο συλλογικές συµβάσεις εργασίας,
«εντός των εποµένων ηµερών, όπως προβλέπεται από την κεί-
µενη νοµοθεσία». Ήταν 8 Μαΐου και σήµερα έχουµε 23 Ιουλίου,
έχουν περάσει πέραν των δύο µηνών απ’ όσο µπορώ να εικάσω,
κύριε Υπουργέ. Και κλείνετε: «Το Υπουργείο Εργασίας αποδει-
κνύει µε πράξεις» -είδαµε τις πράξεις- «ότι στέκεται στο πλευρό
των εργαζοµένων και της υγιούς επιχειρηµατικότητας», λέτε
εσείς στα λόγια, «χωρίς εκπτώσεις στην τήρηση των κανόνων του
συλλογικού Εργατικού Δικαίου και βέβαια, τα θέµατα που αφο-
ρούν τη συλλογική ασφάλεια των ανθρώπων». 

Γιατί, λοιπόν, δεν έχετε κηρύξει ως υποχρεωτική τη συλλογική

σύµβαση εργασίας; Στο ΑΣΕ, στο Ανώτατο Συµβούλιο Εργασίας
η κ. Στρατινάκη είναι Πρόεδρος, η συνάδελφος σας, η Γενική
Γραµµατέας, εσείς είστε, κηρύσσεται για σας. Γιατί δεν το κά-
νετε, κύριε Υπουργέ; Γιατί δεν την κηρύσσετε υποχρεωτική,
κύριε Υπουργέ;

(Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Αλέξανδρος Τριανταφυλλί-
δης καταθέτει για τα Πρακτικά τα προαναφερθέντα έγγραφα, τα
οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµατος Γραµµατείας της Δι-
εύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών της Βουλής)

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ωραία, κύριε Τριαντα-
φυλλίδη. Τα υπόλοιπα στη δευτερολογία σας. 

Τον λόγο έχει για να απαντήσει ο Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων κ. Παναγιώτης Τσακλόγλου. 

Καληµέρα σας, κύριε Τσακλόγλου. Έχετε τρία λεπτά στη διά-
θεσή σας.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Καληµέρα, κύριε Πρόεδρε, και σας
ευχαριστώ πολύ.

Αξιότιµε κύριε Τριανταφυλλίδη, κατ’ αρχάς σας ευχαριστώ
πολύ για την ερώτησή σας, γιατί µου δίνετε την ευκαιρία να ανα-
φερθώ σε ένα πραγµατικά σηµαντικό ζήτηµα, όπως είναι αυτό
της επέκτασης της ισχύος των κλαδικών συµβάσεων εργασίας. 

Η ελληνική οικονοµία -το γράφει και αυτή η ανακοίνωση την
οποία αναφέρατε- έχει ανάγκη από καλές εργασιακές συνθήκες
που θα δηµιουργήσουν καλές προοπτικές για τους εργαζόµε-
νους, αλλά επίσης έχει ανάγκη και από ισχυρές και ανταγωνιστι-
κές, κυρίως ανταγωνιστικές, επιχειρήσεις και παράλληλα,
θέλουµε τη βέλτιστη δυνατή προστασία των εργαζοµένων. 

Αναφορικά µε τις κλαδικές συµβάσεις εργασίας θα ήθελα να
επισηµάνω ότι το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέ-
σεων σε µία ιδιαίτερα δύσκολη περίοδο για την οικονοµία, και
για την αγορά εργασίας, και για τον τουρισµό εξαιτίας των επι-
πτώσεων της πανδηµίας έχει ήδη προχωρήσει την επέκταση της
µεγαλύτερης κλαδικής σύµβασης εργασίας. Αναφέροµαι στην
κλαδική σύµβαση των ξενοδοχοϋπαλλήλων, που αφορά περίπου
εκατόν δεκατέσσερις χιλιάδες εργαζόµενους. Με απόφαση του
Υπουργού Εργασίας και µετά από θετική εισήγηση του Ανωτάτου
Συµβουλίου Εργασίας κηρύχθηκε γενικώς υποχρεωτική η από
20-1-2021 συλλογική σύµβαση εργασίας για τους όρους αµοιβής
και εργασίας των εργαζόµενων στις ξενοδοχειακές επιχειρήσεις
όλης της χώρας για όλους τους εργοδότες και εργαζόµενους
του κλάδου, που αφορά αυτή. Είναι η µεγαλύτερη κλαδική σύµ-
βαση στην Ελλάδα. 

Κύριε Τριανταφυλλίδη, για την επέκταση συλλογικής σύµβα-
σης εργασίας ή διαιτητικής απόφασης, σύµφωνα µε την
ισχύουσα νοµοθεσία απαιτούνται δύο πράγµατα: Πρώτον, η αί-
τηση, που υποβάλλεται από οποιονδήποτε από τους δεσµευόµε-
νους προς αυτήν προς το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων και µετά η τεκµηρίωση των επιπτώσεων της επέκτα-
σης στην ανταγωνιστικότητα και την απασχόληση και η κοινοποί-
ησή της στο Ανώτατο Συµβούλιο Εργασίας. 

Το Ανώτατο Συµβούλιο Εργασίας γνωµοδοτεί αιτιολογηµένα
προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων λαµβά-
νοντας υπ’ όψιν την αίτηση για επέκταση, την τεκµηριωµένη βε-
βαίωση της αρµόδιας υπηρεσίας του Υπουργείου ότι η
συλλογική ρύθµιση δεσµεύει ήδη εργοδότες που απασχολούν
ποσοστό µεγαλύτερο του 50% των εργαζοµένων του κλάδου ή
του επαγγέλµατος -αυτή είναι πάρα πολύ σηµαντική συνθήκη-
και, τρίτον, το πόρισµα διαβούλευσης των δεσµευοµένων µερών
ενώπιον του Ανωτάτου Συµβουλίου Εργασίας για την αναγκαιό-
τητα της επέκτασης και τις επιπτώσεις της στην ανταγωνιστικό-
τητα των επιχειρήσεων, τη λειτουργία του ανταγωνισµού και την
απασχόληση. 

Προφανώς, αυτή η διαδικασία προβλέπεται και για την επέ-
κταση των δύο συλλογικών συµβάσεων εργασίας, στις οποίες
αναφέρεστε, δηλαδή, πρώτον, στη συλλογική σύµβαση για τους
όρους αµοιβής εργασίας των ηλεκτρολόγων των ηλεκτρολογι-
κών καταστηµάτων όλης της χώρας και, δεύτερον, στη συλλο-
γική σύµβαση για τους όρους αµοιβής εργασίας των
ηλεκτρολόγων που απασχολούνται σε τεχνικά γραφεία ανελκυ-
στήρων. 
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Και στις δύο αυτές συµβάσεις, των οποίων η υπογραφή προς
επέκτασή τους έχει ήδη δροµολογηθεί µετά από θετική εισήγηση
του ΑΣΕ, θα σας απαντήσω αναλυτικά στις λεπτοµέρειες στη
δευτερολογία µου, καθώς, σύµφωνα µε την ενηµέρωση που
έχουµε από την αρµόδια διεύθυνση του Υπουργείου Εργασίας,
και οι δύο βρίσκονται στο τελικό στάδιο πριν από τη δηµοσίευσή
τους στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως. Μάλιστα, η µία έχει
πάρει και αριθµό ΦΕΚ, στον οποίο θα αναφερθώ σε λίγο.

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε

Υπουργέ.
Κύριε Τριανταφυλλίδη, επειδή είστε και από τη Θεσσαλονίκη,

τρία λεπτά και για εσάς.
ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Σας ευχαριστώ, κύριε

Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, περίµενα, διαβάζοντας µέσα από το κείµενο

που οι υπηρεσιακοί παράγοντες φρόντισαν να σας ενηµερώ-
σουν, ότι δεν είναι ένα γραφειοκρατικό διεκπεραιωτικό θέµα.
Είναι θέµα απόλυτης ουσίας µε την έννοια ότι αφορά και ανθρώ-
πινες ζωές. 

Χάθηκαν πέντε ανθρώπινες ζωές σε δύο ατυχήµατα, τα οποία
αν είχαν ληφθεί µέτρα, γιατί αυτό κάνει µια συλλογική σύµβαση
εργασίας. Δεν κατοχυρώνει µόνο τα κατώτατα ανεκτά εισοδηµα-
τικά επίπεδα και τις αναγκαίες ασφαλιστικές εισφορές και τις κα-
λύψεις που είναι υποχρεωµένος ο εργοδότης να παρέχει στον
εργαζόµενο, αλλά και τις συνθήκες υγιεινής και ασφάλειας. Στο
όνοµα της ελεύθερης οικονοµίας και του πιο φθηνού κόστους
προσλαµβάνονται άνθρωποι, οι οποίοι δεν έχουν τα αναγκαία
πτυχία για να προστατεύσουν και τον εαυτό τους, γιατί η εργο-
λαβική εταιρεία είτε αφορά τη συνεργασία της µε τη ΔΕΗ είτε
αφορά άλλες περιπτώσεις, δεν παίρνει εκείνα τα αναγκαία
µέτρα, γιατί αν τα έπαιρνε, πέντε ανθρώπινες ζωές θα είχαν
σωθεί. 

Υπό αυτήν την έννοια ρωτώ και δεν κατανοώ και δεν µας δώ-
σατε µια πειστική εξήγηση, γιατί ενώ εσείς από τις 8 Μαΐου δη-
λώνετε και, µάλιστα, κύριε Τσακλόγλου, -κοιτάξτε µε σας
παρακαλώ, για να καταλάβετε τι ακριβώς συνέβη- στις 18 Μαρ-
τίου κηρύσσεται η συγκεκριµένη και ανακοινώνεται και γίνεται η
πράξη κατάθεσης. 

Από τις 18 Μαρτίου µέχρι τις 8 Μαΐου που το ΑΣΕ -το Ανώτατο
Συµβούλιο Εργασίας- ανακοινώνει ότι είναι δροµολογηµένο, είναι
τελειωµένο, σηµαίνει ότι υπήρχε ο αναγκαίος χρόνος των δύο
µηνών για να γίνουν όλα τα διαδικαστικά που µας είπατε πριν
από λίγο. Και εδώ όχι µόνο δεν υπογράφτηκε στις 8 Μαΐου, όχι
µόνο δεν υπογράφτηκε στις 8 Ιουνίου, όχι µόνο δεν υπογράφηκε
στις 8 Ιουλίου, αλλά είµαστε 23 Ιουλίου και αυτό που θα έπρεπε
να βάλει φωτιά στα µπατζάκια σας, για να γλιτώσετε και να µη
θρηνήσουµε και άλλα θύµατα, δεν το κάνετε. 

Δεν είναι θέµα διαδικαστικό και γραφειοκρατικό, κύριε Τσα-
κλόγλου. Είναι θέµα απλής στοιχειώδους ευαισθησίας, προστα-
σίας των ανθρώπων που ασχολούνται µε αυτό το αντικείµενο.
Εντεκάµισι χιλιάδες ηλεκτρολόγοι σε όλη τη χώρα αναρωτιούνται
γιατί δεν το κάνετε και γιατί ουσιαστικά υποθάλπει το Υπουργείο
Εργασίας τη µαύρη εργασία, ανθρώπους που να λειτουργούν ως
οιωνοί ηλεκτρολόγοι, ενώ δεν έχουν τα αναγκαία πτυχία για να
διασφαλίσουν και τον εαυτό τους και τη ζωή τους για αυτούς και
για τις οικογένειές τους, αλλά και για να µην κάνουν αθέµιτο αν-
ταγωνισµό µε τριακοσάρια και τετρακοσάρια που επιθυµούν, βέ-
βαια, οι εταιρείες οι εργολαβικές για να τους απασχολούν.

Εποµένως, το ερώτηµα παραµένει. Βάζει πλάτη το Υπουργείο
Εργασίας στη «µαύρη» εργασία; Το κοντράτο των εργολαβικών
εταιρειών δεν σας αφήνει να την υπογράψετε; Γιατί το αυτο-
νόητο θα ήταν.

Και δεν το θέτω τώρα. Έκανα την αναφορά, δεν µου απαντή-
σατε. Στις 14 Απριλίου έκανα συγκεκριµένη αναφορά από το
Βήµα της Βουλής. Δεν ήταν ο κ. Χατζιδάκης. Ήταν η κ. Συρεγ-
γέλα, αν δεν κάνω λάθος, όταν συζητούσαµε το εργασιακό νο-
µοσχέδιο. Ούτε τότε δεήσατε και φτάσαµε 23 Ιουλίου. Τι
περιµένετε; Να συµβούν και άλλα εργατικά ατυχήµατα; Να θρη-
νήσουµε και άλλα θύµατα;

Περιµένω να δώσετε µια πειστική εξήγηση στους ανθρώπους

-όχι σε εµάς- για το ποια είναι η στοιχειώδης συλλογική σύµβαση.
Ξέρουµε ότι ακούτε συλλογική σύµβαση εργασίας και βγάζετε
σπυριά. Εσείς είστε της ατοµικής σύµβασης, κατά µόνας. Δεν
είστε των συλλογικών συµβάσεων εργασίας. Το ξέρουµε. Το
έχουµε κατανοήσει. Το έχουµε εµπεδώσει. Ελπίζω να το εµπε-
δώσει και ο ελληνικός λαός.

Κάντε τα στοιχειώδη, όµως. Εδώ το δικό σας το ΑΣΕ µε την κ.
Στρατινάκη επικεφαλής έδωσε το ok εδώ και δυόµισι µήνες. Από
τις 8 Μαΐου µέχρι τις 23 Απριλίου έχουν περάσει δύο-δυόµισι
µήνες, δύο µήνες και δεκαπέντε µέρες. Γιατί δεν το υπογράφετε;
Ποιος είναι ο λόγος;

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
κύριε Τριανταφυλλίδη.

Κύριε Τσακλόγλου, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά για τη δευ-
τερολογία σας.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Τριανταφυλλίδη, πολλές φορές αναφερόµαστε συλλή-
βδην σε «γραφειοκρατικές διαδικασίες» χωρίς να εξετάζουµε τι
υπάρχει από πίσω. Πιστέψτε µε οι όροι οι οποίοι υπάρχουν εκεί
είναι ουσιαστικότατοι. 

Στην ερώτησή σας αναφέρεστε και αναφερθήκατε και τώρα
στην οµιλία σας σε δύο θανατηφόρα δυστυχήµατα που συνέβη-
σαν πρόσφατα στον χώρο της ενέργειας. 

Θα ήθελα να ενηµερώσω το Σώµα για τις σχετικές ενέργειες
του ΣΕΠΕ, παρ’ ότι προφανώς αυτά δεν σχετίζονται µε την επέ-
κταση των συλλογικών συµβάσεων εργασίας. Οι συλλογικές συµ-
βάσεις εργασίας αφορούσαν µισθολογικά θέµατα. Οι συνθήκες
υγιεινής και ασφάλειας είναι κάτι άσχετο, από το αν υπάρχει
αυτή η συλλογική σύµβαση εργασίας ή όχι. Εκεί έγιναν κάποιες
συγκεκριµένες παραβάσεις. Δεν επηρεάζεται από αυτό το οποίο
λέτε.

Το ΣΕΠΕ στην περίπτωση της Εύβοιας έχει υποβάλει τέσσερις
µηνυτήριες αναφορές κατά της εµπλεκόµενης εταιρείας, ενώ
στην ίδια επιχείρηση επιβλήθηκε και διοικητικό πρόστιµο ύψους
50 χιλιάδων ευρώ για παραβάσεις της εργατικής νοµοθεσίας για
θέµατα ασφάλειας και υγείας της εργασίας.

Σχετικά µε το θανατηφόρο δυστύχηµα στον ατµοηλεκτρικό
σταθµό Αγίου Δηµητρίου Κοζάνης, σύµφωνα µε την ενηµέρωση
του ΣΕΠΕ, η έκθεση έρευνας του εργατικού δυστυχήµατος είναι
υπό σύνταξη και µετά την ολοκλήρωσή της θα διαβιβαστεί αρ-
µοδίως στην κατάλληλη εισαγγελική αρχή. 

Αναφορικά µε το ζήτηµα των δύο συµβάσεων, όπως ανέφερα
στην πρωτολογία µου, έχουν ήδη δροµολογηθεί οι διαδικασίες
για την επέκταση και των δύο συλλογικών συµβάσεων εργασίας
των ηλεκτρολόγων. 

Συγκεκριµένα, όπως µας ενηµέρωσε η αρµόδια διεύθυνση του
Υπουργείου, κατατέθηκε η αίτηση της Πανελλήνιας Οµοσπον-
δίας Βιοτεχνών Εγκαταστατών Συντηρητών Ανελκυστήρων για
επέκταση της από 2-2-2021 συλλογικής σύµβασης εργασίας για
τους όρους αµοιβής και εργασίας των ηλεκτρολόγων που απα-
σχολούνται στα τεχνικά γραφεία ανελκυστήρων όλης της χώρας,
στην οποία επισυνάπτεται η έκθεση τεκµηρίωσης των επιπτώ-
σεων. 

Η υπουργική απόφαση για την επέκταση της συγκεκριµένης
συλλογικής σύµβασης εργασίας βρίσκεται ήδη στο Εθνικό Τυ-
πογραφείο προς δηµοσίευση στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως
και έχει ήδη λάβει κωδικό αριθµό δηµοσίευσης. Είναι ο 35904,
αν σας ενδιαφέρει. Συνεπώς, είναι θέµα ηµερών η δηµοσίευσή
της.

Επίσης, έχει δροµολογηθεί η διαδικασία για την επέκταση και
της δεύτερης συλλογικής σύµβασης εργασίας που αφορά τους
όρους αµοιβής και εργασίας των ηλεκτρολόγων των ηλεκτρολο-
γικών καταστηµάτων όλης της χώρας.

Η εν λόγω συλλογική ρύθµιση εργασίας µέχρι σήµερα δε-
σµεύει µόνο τα µέρη τα οποία συµβλήθηκαν. Ποια είναι αυτά;
Είναι η Πανελλήνια Οµοσπονδία Σωµατείων Εργοληπτών Ηλε-
κτρολόγων, η Γενική Συνοµοσπονδία Επαγγελµατιών Βιοτεχνών
Εµπόρων Ελλάδος και αφετέρου η Οµοσπονδία Ηλεκτρολόγων
Ελλάδος. Και αυτή η σύµβαση βρίσκεται, όπως µας ενηµερώνουν
οι υπηρεσίες του Υπουργείου, στο τελικό στάδιο πριν σταλεί στο
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Εθνικό Τυπογραφείο και δηµοσιευθεί στο ΦΕΚ, ώστε να ισχύει η
υποχρεωτική επέκτασή της.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Αυτό το τελικό στάδιο
πόσο κρατάει;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Μετά είναι. Το δεύτερο είναι.

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Δυόµισι µήνες το τελικό
στάδιο;

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Κύριε Τριανταφυλλίδη, αναφέρθηκα
και προηγουµένως σε κάποιους όρους και σας είπα ότι είναι ου-
σιαστικότατοι. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Μα, εσείς από 8 Μαΐου
ανακοινώσατε ότι είναι έτοιµη.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και
Κοινωνικών Υποθέσεων): Πρέπει πρώτα να εξετασθούν κάποια
ζητήµατα. 

ΑΛΕΞΑΝΔΡΟΣ ΤΡΙΑΝΤΑΦΥΛΛΙΔΗΣ: Πείτε ηµεροµηνία.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Τριανταφυλ-

λίδη, τον διακόπτετε. Σας απαντάει.
(Στο σηµείο αυτό κτυπάει το κουδούνι λήξεως του χρόνου οµι-

λίας του κυρίου Υφυπουργού)
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα µισό λεπτό
ακόµη.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Βεβαίως.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Το κυριότερο από αυτά -και αυτό είναι
το πράγµα το οποίο ελέγχεται- είναι αν αυτοί οι οποίοι υπέγρα-
ψαν τη συγκεκριµένη σύµβαση απασχολούν παραπάνω από το
µισό του κλάδου ή του επαγγέλµατος. Με την καινούργια εργα-
τική νοµοθεσία, η πληροφορία αυτή θα είναι σχεδόν άµεσα δια-
θέσιµη. Οπότε διευκολύνεται και η όλη διαδικασία. Αυτός είναι ο
µόνος λόγος και δεν υπάρχει κανένας άλλος λόγος για τον οποίο
υπάρχει αυτή η καθυστέρηση.

Για την απάντηση στην αναφορά σας οµολογώ ότι δεν είναι
στο δικό µου κοµµάτι των κοινωνικών ασφαλίσεων να σας απαν-
τήσω. Κακώς δεν απαντήθηκε απ’ ευθείας η αναφορά. Αυτά είναι
τα δεδοµένα που σας έδωσα τώρα. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,
καλή συνέχεια κύριε Τριανταφυλλίδη. 

Προχωράµε στη συζήτηση της πρώτης µε αριθµό 947 επίκαι-
ρης ερώτησης πρώτου κύκλου του Βουλευτή Β1’ Βόρειου Τοµέα
Αθηνών της Νέας Δηµοκρατίας κ. Γεωργίου Κουµουτσάκου προς
τον Υπουργό Ανάπτυξης και Επενδύσεων, µε θέµα: «Παρεµβά-
σεις ανάπτυξης στον βόρειο τοµέα της Περιφέρειας Αττικής». 

Κύριε Κουµουτσάκο, περιµένατε από το πρωί µε υποµονή, ορί-
στε, έχετε τον λόγο για δύο λεπτά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Καληµέρα σας κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, η επίκαιρη ερώτηση που καταθέτω για τις ανα-

πτυξιακές δυνατότητες του βόρειου τοµέα, αλλά και η δική σας
παρουσία εδώ για να απαντήσετε, επιβεβαιώνει το κοινό µας εν-
διαφέρον για αυτό το κοµµάτι της Αττικής που έχει ένα υψηλό
κατά κεφαλήν εισόδηµα. Οι δέκα τέσσερις δήµοι έχουν περίπου
27 000 ευρώ τον χρόνο. Είναι το δεύτερο µετά από τον κεντρικό
τοµέα της Αττικής. Είναι ταυτόχρονα µια ενότητα που έχει
ανάγκη σοβαρών παρεµβάσεων. Και υποδοµής και δράσης στή-
ριξης της επιχειρηµατικότητας και για την καινοτοµία και για την
προσβασιµότητα και για την ήπια δυνατότητα µετακίνησης. 

Ενώ αυτό είναι, αν θέλετε, η πρόκληση για τον βόρειο τοµέα,
παρατηρούµε µε χαρά όλοι ότι η αναπτυξιακή δυναµική στο
νότιο τοµέα είναι πραγµατικά πολύ µεγάλη. Το παραλιακό µέ-
τωπο, όλες οι επενδύσεις οι οποίες πρόκειται να γίνουν είναι εκεί
και µε το Ταµείο Ανάπτυξης και µε την αξιοποίηση του ΕΣΠΑ, Ελ-
ληνικό, Ανάπλαση Φαλήρου, Νότιο Παραλιακό Μέτωπο Αττικής
κ.λπ.. Υπάρχει και ένα σχέδιο για έναν µεγάλο ποδηλατόδρoµο.
Αυτή η δυναµική του νότιου τοµέα δεν τη βλέπουµε ανταγωνι-
στικά, αλλά ως ένα προηγούµενο ανάπτυξης και για τον βόρειο
τοµέα. Να ακολουθήσουµε και εµείς στον βόρειο τοµέα αυτήν
την αναπτυξιακή δυναµική του νότιου τοµέα, προκειµένου να
αποφύγουµε ανισορροπίες και αναπτυξιακές ανισότητες. 

Οι παρεµβάσεις που δροµολογούνται τώρα στο βόρειο τοµέα,
µε την αξιοποίηση του Ταµείου Ανάκαµψης του ΕΣΠΑ και άλλων
χρηµατοδοτικών εργαλείων, είναι η στιγµή να αποδείξουµε ως
Κυβέρνηση ότι θα είναι τέτοιες αυτές οι παρεµβάσεις που θα δώ-
σουν µια πραγµατική προοπτική ουσιαστικής και σταθερής ανά-
πτυξης στον βόρειο τοµέα της Αθήνας. 

Εποµένως, η ερώτηση είναι: Ποια είναι τα πλάνα του Υπουρ-
γείου, δεδοµένου ότι οι µεγάλες παρεµβάσεις που προβλέπονται
αυτή τη στιγµή είτε βρίσκονται εκτός των ορίων και µιλάω κυρίως
για το Τατόι, είτε στο πλαίσιο του ΟΑΚΑ που ο Πρωθυπουργός
ανακοίνωσε µια πολύ σηµαντική επένδυση, αλλά θέλουµε να τη
δούµε να αφορά και θέµατα χρήσης και ανάπλασης και πώς θα
αντιµετωπιστεί η φερόµενη εξαίρεση των επιχειρήσεων που
έχουν έδρα τον βόρειο τοµέα λόγω του ότι η περιοχή πλέον έχει
χαρακτηριστεί ως περιφέρεια σε µετάβαση και έτσι είναι εκτός
του χάρτη κρατικών ενισχύσεων µέσω ΕΣΠΑ και του επενδυτικού
νόµου; 

Τέλος, υπάρχει µια νέα πρόκληση. Ο βόρειος τοµέας, ακριβώς
επειδή χαρακτηρίστηκε ως περιφέρεια σε µετάβαση έχει µει-
ωµένα σε σχέση µε το παρελθόν κονδύλια. Αυτά τα τρία ζητή-
µατα, ποιος είναι ο σχεδιασµός, τι θα γίνει µε τις επιχειρήσεις
που δεν θα είναι πλέον στον χάρτη των κρατικών ενισχύσεων και
το γεγονός ότι ο βόρειος τοµέας θεωρείται µια περιφέρεια σε
µετάβαση και άρα, θα έχει µειωµένα µε το παρελθόν κονδύλια,
διαµορφώνουν µια συνολική πρόκληση για την Κυβέρνηση. 

Θα ήθελα, λοιπόν, να ξέρω πώς σκέφτεται το Υπουργείο σας
να αντιµετωπίσει αυτές τις τρεις προκλήσεις. 

Ευχαριστώ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς σας ευχαρι-

στούµε, κύριε Κουµουτσάκο. 
Θα απαντήσει ο Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων κ. Σπυ-

ρίδωνας - Άδωνις Γεωργιάδης. 
Καληµέρα σας, κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε συνάδελφε, είναι προφανές ότι η ερώτησή σας και επί-

καιρη είναι και γίνεται εξαιρετικά ευµενώς αποδεκτή ως ερώτηση
από το Υπουργείο Ανάπτυξης και από εµένα προσωπικά καθότι
µοιραζόµαστε και οι δύο και ένα χαρακτηριστικό, είµαστε και Κοι-
νοβουλευτικοί Εκπρόσωποι του βόρειου τοµέα και θα ήταν εξαι-
ρετικά παράλογο να είµαι Υπουργός Ανάπτυξης και Επενδύσεων
της Ελλάδος και να µην ενδιαφέροµαι για την εκλογική περιφέ-
ρεια η οποία µε στέλνει διαρκώς και επί δεκατέσσερα συναπτά
έτη στη Βουλή των Ελλήνων. 

Τα παίρνω, λοιπόν, λίγο µε τη σειρά, για να ξέρετε τι κάνουµε
και κυρίως, για να καθησυχάσω και λίγο τις ανησυχίες και ξεκι-
νάω πρώτα ως προς τον χάρτη κρατικών ενισχύσεων. 

Πράγµατι, στο νέο χάρτη κρατικών ενισχύσεων 2022 -2027 η
Αττική, ως µια περιφέρεια σε µετάβαση, καλείται να δηλώσει και
να συµφωνεί µε την επιτροπή ποιες περιοχές θα έχουν από πολύ
χαµηλά ποσοστά κρατικών ενισχύσεων έως και µηδενικά. Αυτό,
όµως, δεν πρέπει να προκαλέσει άµεσα ανησυχία στο βόρειο
τοµέα. Ο χάρτης κρατικών ενισχύσεων αφορά στις νέες επενδύ-
σεις -οι οποίες πρόκειται να χρηµατοδοτηθούν µέσω αυτού είτε
από τον αναπτυξιακό νόµο είτε από άλλα εργαλεία κρατικών ενι-
σχύσεων- και δεν σηµαίνει µειωµένη χρηµατοδότηση γενικά από
το ΕΣΠΑ ή από το πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων του βο-
ρείου τοµέα. 

Για την ακρίβεια -και θα ήθελα να ακουστεί αυτό- είµαι εξαιρε-
τικά υπερήφανος γιατί η Ελλάδα υπήρξε η πρώτη χώρα σε όλη
την Ευρωπαϊκή Ένωση που κατέθεσε το σχέδιο της για το ΕΣΠΑ
2021 - 2027, και αν όλα πάνε καλά τις επόµενες µέρες αναµέ-
νουµε και την έγκριση αυτού του σχεδίου πρώτοι απ’ όλη την Ευ-
ρώπη, πράγµα το οποίο θα µας επιτρέψει γρηγορότερα από
όλους τους άλλους να συµφωνούµε µε την Ευρώπη και τα διά-
φορα τοµεακά προγράµµατα και έτσι να σχεδιάζουµε από τώρα
και πάρα πολλά προγράµµατα για τον βόρειο τον τοµέα. 

Συγκεκριµένα, πρέπει να σας πω ότι πετύχαµε στη διαπραγ-
µάτευση µε την Ευρώπη, καίτοι οι υπηρεσίες της Κοµισιόν ήταν
πολύ αντίθετες σε αυτό και δεν ήταν καθόλου εύκολο να το επι-
τύχουµε, να µεταφέρουµε 5% επιπλέον πόρους του ΕΤΠΑ και
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του ΕΚΤ στις περιφέρειες σε µετάβαση, δηλαδή, στις περιφέ-
ρειες της Αττικής και του νοτίου Αιγαίου. Δεδοµένου δε, ότι
έχουµε αποφασίσει ως Κυβέρνηση και έχουµε αυξήσει συνολικά
το ΕΣΠΑ για τις περιφέρειες, πρέπει να σας πω ότι στο ΠΕΠ της
περιφέρειας Αττικής πόροι που θα κατανεµηθούν στο επόµενο
ΕΣΠΑ θα είναι 38% περισσότεροι απ’ ό,τι ήταν του τρέχοντος
ΕΣΠΑ. Άρα, καίτοι υπάρχει αυτό που είπατε, όχι µόνο τα κονδύ-
λια δεν πρόκειται να είναι λιγότερα, αλλά θα είναι και κατά 38%
περισσότερα. Αυτό το εξασφαλίσαµε επαναλαµβάνω, δεν ήταν
καθόλου αυτονόητο και δεν σας κρύβω ότι χρειάστηκε και η δική
µου προσωπική µεγάλη διαπραγµάτευση µε την αρµόδια επί-
τροπο κ. Φερέιρα. 

Για να µην καταχραστώ τον χρόνο, θα σας πω ένα-ένα τα έργα
και του ΕΣΠΑ που ήδη έχουν προγραµµατιστεί και ξεκινάνε στη
βόρεια Αθήνα και είναι µεγάλου χαρακτήρα, αλλά και του Τα-
µείου Ανάκαµψης και του Προγράµµατος Δηµοσίων Επενδύσεων
στη δευτερολογία µου, για να τα ξέρετε και εσείς ως Βουλευτής,
αλλά φυσικά και οι υπόλοιποι Βουλευτές της βόρειας Αθήνας και
κυρίως οι συµπολίτες µας τους οποίους έχουµε την τιµή να εκ-
προσωπούµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε
Υπουργέ.

Κύριε Κουµουτσάκο, έχετε και εσείς τρία λεπτά. 
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΟΥΜΟΥΤΣΑΚΟΣ: Να ευχαριστήσω τον Υπουργό

για την απάντησή του και την ετοιµότητα να είναι εδώ σήµερα,
όπως είπα να επιβεβαιώσει το κοινό µας ενδιαφέρον για την
εκλογική µας περιφέρεια.

Καταγράφω τι συµβαίνει αυτή τη στιγµή στο νότιο τοµέα σε
επίπεδο επενδύσεων. Ένα δισεκατοµµύριο περίπου είναι η υπό-
θεση του Ελληνικού µε µεγάλες προοπτικές. Διακόσια εκατοµ-
µύρια για το Φαληρικό µέτωπο, σαράντα έως πενήντα
εκατοµµύρια ευρώ προβλέπονται για το ποδηλατοδρόµιο από
τον Πειραιά µέχρι τη Βούλα. Αυτές είναι παρεµβάσεις µεγάλης
και έντονης αναπτυξιακής προοπτικής. Δεν ζηλεύουµε, διεκδι-
κούµε στον βόρειο τοµέα αυτό να λειτουργήσει ως παράδειγµα
και για εµάς και χάρηκα ιδιαιτέρως για την απάντηση που πήρα
όσον αφορά τα κονδύλια που πρόκειται να αφιερωθούν σε αυτόν
τον τοµέα, ο οποίος κύριε Υπουργέ, βάσει µιας πολύ πρόσφατης
έκθεσης του ΟΟΣΑ του Οκτωβρίου του 2020 για την πολιτική συ-
νοχής λέει -και παρακαλώ αυτό να συγκρατηθεί- «Με ετήσιο
ρυθµό ανάπτυξης της χώρας 2%, η χώρα θα επανέλθει σε επί-
πεδα προ κρίσης σε δεκαπέντε χρόνια». Ενώ -υπογραµµίζω- µε
ετήσιο ρυθµό ανάπτυξης της Περιφέρειας Αττικής µόνο µε 3%,
η περίοδος ανάκαµψης µειώνεται σε µισά, δηλαδή σε επτά χρό-
νια. Αυτό δείχνει πόσο καίριας σηµασίας είναι για τη συνολική οι-
κονοµική ανάπτυξη της χώρας, η ανάπτυξη της Αττικής στο
σύνολό της, αλλά εµείς εδώ διεκδικούµε ένα σοβαρό κοµµάτι
αναπτυξιακής στήριξης για τον βόρειο τοµέα και περιµένω µε
πολύ ενδιαφέρον από εσάς την απαρίθµηση των αναπτυξιακών
σχεδίων που αφορούν αυτή την περιφέρεια. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ

κύριε Κουµουτσάκο. 
Ορίστε κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο για να µας πείτε και τα

έργα. 
ΣΠΥΡΙΔΩΝ - ΑΔΩΝΙΣ ΓΕΩΡΓΙΑΔΗΣ (Υπουργός Ανάπτυξης

και Επενδύσεων): Όσον αφορά, κύριε συνάδελφε, το κοµµάτι
του Ελληνικού, αυτό είναι µια ιδιωτική επένδυση και δεν µπορώ
να υπεισέλθω στις αποφάσεις των ιδιωτών. Αν έρθει κάποια τέ-
τοιου µεγέθους ή άλλου µεγέθους πρόταση ιδιωτικής επένδυσης
στον βόρειο τοµέα, ασφαλώς και θα την υποστηρίξουµε, όπως
και οπουδήποτε στην επικράτεια άλλωστε, καθώς όπως ξέρετε
είµαστε µια Κυβέρνηση φανατικά υπέρ των ιδιωτικών επενδύ-
σεων. 

Όσον αφορά, όµως, τις δηµόσιες επενδύσεις µπορεί να µας
πει ότι δεν υπολείπεται ο βόρειος τοµέας. Πρώτα από όλα, µε
συνεργασία δική µου και του κ. Κώστα Καραµανλή του Υπουργού
Υποδοµών επιτέλους εντάχθηκε και ξεκινάει η διασύνδεση της
λεωφόρου Κύµης µε την Εθνική Οδό. Το έργο αυτό, αγαπητέ
κύριε συνάδελφε, είναι προϋπολογισµού 300 εκατοµµυρίων.
Άρα, λοιπόν, ήδη το έργο αυτό που για χρόνια το συζητάγαµε

στη βόρεια Αθήνα ξεκίνησε και µάλιστα πρέπει να σας πω και
κάτι που δεν είναι γνωστό, ότι είµαι σε διαπραγµάτευση µε το
Υπουργείο Υποδοµών για να προχωρήσουµε στην υπογειοποί-
ηση του τµήµατος των συνόρων Ηρακλείου - Πεύκης έτσι ώστε
να επιτρέψουµε να µην θιγούν οι ιδιοκτησίες κατοίκων της πε-
ριοχής και κυρίως να υπάρχει πολύ µεγαλύτερη χρήση του υπε-
ράνω χώρου ως κοινόχρηστος χώρος των κατοίκων. 

Άρα, όχι µόνο προχωρήσαµε και εντάξαµε ένα έργο 300 εκα-
τοµµυρίων, αλλά το βελτιώνουµε κιόλας από την αρχική µελέτη
έτσι ώστε να γίνει πολύ καλύτερο για τους κατοίκους της βό-
ρειας Αθήνας. 

Δεύτερον, η ανάπλαση του κτήµατος Τατοΐου, που επίσης ανή-
κει στα όρια της βόρειας Αθήνας, είναι ένα έργο 130 εκατοµµυ-
ρίων. Άρα, αυτό το έργο συµπεριλαµβάνεται στα σχέδια µας για
τη βόρεια Αθήνα και την ευρύτερη περιοχή της Κηφισιάς. Προχ-
θές ο κύριος Πρωθυπουργός ανακοίνωσε την ανάπλαση του
νέου ΟΑΚΑ µέσω του Ταµείου Ανάκαµψης -µιλάµε για τα διοικη-
τικά όρια του Αµαρουσίου- κόστους 43,5 εκατοµµυρίων ευρώ. 

Αν αθροίσετε, λοιπόν, τα 300, τα 130 και τα 43,5 -µιλάω µόνο
για τα µεγάλα έργα, θα έρθω σε λίγο στα µικρά- ήδη η βόρεια
Αθήνα καθόλου δεν υπολείπεται καµµίας άλλης περιφέρειας της
χώρας και σίγουρα όχι της νότιας. Εξαιρώ τις ιδιωτικές επενδύ-
σεις που είναι κάτι τελείως διαφορετικό και έχει να κάνει και µε
την για πολλά χρόνια εγκατάλειψη του παραλιακού µετώπου της
Αθήνας, όπου ακριβώς η εγκατάλειψη τα προηγούµενα χρόνια
δηµιουργεί σήµερα συνθήκες µεγαλύτερης ιδιωτικής αξιοποί-
ησής του. 

Θέλω να σας πω, όµως, ότι ως Υπουργός Ανάπτυξης και Επεν-
δύσεων έχω ασχοληθεί ιδιαίτερα και µε µικρότερου µεγέθους
έργα στη βόρεια Αθήνα τα οποία θα ήθελα να µοιραστώ µαζί σας
για να τα ξέρετε.

Πρώτα από όλα εντάξαµε στο Πρόγραµµα Δηµοσίων Επενδύ-
σεων ένα πολύ µεγάλο έργο ύψους 10 εκατοµµυρίων ευρώ στο
Δήµο Γαλατσίου για την ανάπλαση και τη δηµιουργία κινηµατο-
γράφου και θέσεων στάθµευσης στην περίφηµη περιοχή Ζαΐρα.
Είναι ένα έργο το οποίο ανέµενε η περιοχή του Γαλατσίου του-
λάχιστον τριάντα χρόνια και τώρα επί της δικής µας Κυβέρνησης,
αγαπητέ κύριε συνάδελφε, και -µπορώ να το πω- από εµένα ως
Υπουργό, χρηµατοδοτείται και ξεκίνησε και θα γίνουν και οι επί-
σηµες ανακοινώσεις µε τον δήµαρχο σε λίγες µέρες. 

Επίσης, επί της παρούσης Κυβερνήσεως και της δικής µου θη-
τείας στο Υπουργείο Ανάπτυξης εντάξαµε και ήδη χτίζεται το µε-
γάλο Ιωνικό Κέντρο στη Νέα Ιωνία της Μητροπόλεως Νέας
Ιωνίας, Νέας Φιλαδελφείας, Νέας Χαλκηδόνας. Είναι ένα έργο
14 εκατοµµυρίων ευρώ, πολυχώρος πολιτισµού στον οποίο δια-
σώζεται όλη η µνήµη των προσφύγων της Μικράς Ασίας, µε θέ-
σεις στάθµευσης. Ένα µεγάλο πολιτιστικό κέντρο, ένα έργο
πνοής για τη Νέα Ιωνία. 

Επίσης, πρέπει να σας πω ότι είµαι σε επικοινωνία µε το
Υπουργείο Πολιτισµού για να δώσουµε λύση για το κτήµα Φιξ
στην περιοχή του Νέου Ηρακλείου που είναι επίσης άλλο ένα
έργο το οποίο για πάρα πολλά χρόνια ταλανίζει τους κατοίκους
της περιοχής, µένει αναξιοποίητο και το βάζουµε σε τροχιά ώστε
να µπορούν οι κάτοικοι της περιοχής να το απολαύσουνε και να
µπορούν εκεί να αναβαθµίσουν την ποιότητα της ζωής τους. 

Βεβαίως, υπάρχουν και πολλά µικρότερης σηµασίας έργα. Δεν
θα τα πω όλα γιατί θέλω πάρα πολύ χρόνο. Άρα, όπως βλέπετε
από όλα όσα έχουµε ήδη κάνει, το µόνο το οποίο δεν έχουµε
αφήσει να υπολείπεται στα έργα είναι η βόρεια Αθήνα και -θα
τολµούσε να πει κάποιος- το αυξηµένο κατά κεφαλήν εισόδηµα
της περιοχής το οποίο, όµως, είναι πάρα πειστικό και παραπλα-
νητικό, διότι είναι άλλο το εισόδηµα που έχει κάποιος που κά-
ποιος κατοικεί στην Εκάλη ή κάποιος που κατοικεί στην Κηφισιά
και άλλο το εισόδηµα που έχει κάποιος στο Γαλάτσι, στο Νέο
Ηράκλειο ή στη Νέα Ιωνία ή στη Νέα Φιλαδέλφεια ή στη Νέα Χαλ-
κηδόνα. 

Άρα, υπό την έννοια αυτή, φροντίζουµε για τη βόρεια Αθήνα
ως Κυβέρνηση, φροντίζω κι εγώ προσωπικά για τη βόρεια Αθήνα
πάρα πολύ, όσο έχω και υποχρέωση να φροντίσω σε κάθε περι-
φέρεια της χώρας και φυσικά για τη δική µου εκλογική περιφέ-
ρεια. Σας είπα ότι πετύχαµε µε σκληρή διαπραγµάτευση µε την
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Κοµισιόν και τελικά οι πόροι για τις περιοχές µετάβασης, όπως
η Αττική, δεν θα είναι λιγότεροι, αλλά θα είναι σηµαντικά περισ-
σότεροι στο νέο ΕΣΠΑ. Άρα, θα έχουµε τη δυνατότητα µε την
καλή µας συνεργασία µε τον Περιφερειάρχη Αττικής κ. Πατούλη
-µε το οποίο θέλω να πω και δηµόσια ότι έχω µια εξαιρετική συ-
νεργασία αυτά τα δύο χρόνια και πολλά από τα έργα τα οποία
σας ανέφερα γίνονται σε απόλυτη συνεργασία µε την Περιφέ-
ρεια Αττικής- να έχουµε πολύ περισσότερους διαθέσιµους πό-
ρους για να τα υλοποιήσουµε το αµέσως επόµενο διάστηµα και
να απολαύσουνε και οι κάτοικοι της βόρειας Αθήνας αυτό που
τους αναλογεί. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ λίγο. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ πολύ κι

εγώ. Καλή συνέχεια και στους δύο. 
Προχωράµε στην πρώτη ερώτηση του κύκλου αναφορών -

ερωτήσεων µε αριθµό 7019/2-6-2021 του Βουλευτή Ηρακλείου
του ΣΥΡΙΖΑ - Προοδευτική Συµµαχία κ. Σωκράτη Βαρδάκη προς
τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Κή-
ρυξη της Νέας Τοπικής Συλλογικής Σύµβασης Εργασίας των
οδηγών τουριστικών λεωφορείων Κρήτης ως γενικώς υποχρεω-
τικής»

Κύριε Βαρδάκη, έχετε δύο λεπτά για την πρωτολογία σας.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, έχω σύµµαχο τον κύριο Πρόεδρο οπότε θα

µου επιτρέψετε δύο δεύτερα, εκτός ηµερήσιας διάταξης, να
θέσω ένα πολύ σοβαρό ζήτηµα. Επειδή κλείνει την άλλη βδοµάδα
η Βουλή αν και έχουµε καταθέσει ερώτηση, θέλω, κύριε
Υπουργέ, να µε ακούσετε πολύ προσεκτικά. Εδώ κι ένα χρόνο
δεν λειτουργούν οι περισσότερες ΤΔΕ επιτροπές σε πολλές πε-
ριοχές της χώρας και ειδικά στην Κρήτη, µε αποτέλεσµα, κύριε
Υπουργέ, αυτή τη στιγµή εκατοντάδες συµπολίτες µας που δεν
έχουν εισόδηµα ούτε ένα ευρώ να µην µπορούν να πάρουν τις
αναρρωτικές τους άδειες, τις άδειες κύησης, λοχείας κ.λπ., γιατί
δεν συνεδριάζουν οι επιτροπές να εγκρίνουν ή να δουν τις εν-
στάσεις που έχουν κάνει οι άνθρωποι, µε αποτέλεσµα να βρί-
σκονται σε τραγική κατάσταση. 

Θεωρώ ότι είναι χρέος σας σήµερα. Έπρεπε να έχετε στείλει
µια υπουργική απόφαση εδώ και έξι µήνες όσον αφορά κάποιες
επιτροπές για να λειτουργήσουν και δεν το είχε πράξει. Σας πα-
ρακαλώ πάρα πολύ, σήµερα κιόλας δώστε την εντολή να λει-
τουργήσουν αυτές οι επιτροπές. Μην πάµε τον Σεπτέµβριο.
Πολλοί άνθρωποι, όπως σας είπα, έχουν πρόβληµα επιβίωσης.
Για παράδειγµα, κύριε Υπουργέ, ένα ζευγάρι όπου δούλευε η σύ-
ζυγος κι έπαθε ένα εργατικό ατύχηµα, αυτήν τη στιγµή έχουν µη-
δενικό εισόδηµα.

Κάτι άλλο. Επιτρέψτε µου να σας θυµίσω, κύριε Υπουργέ, ότι
στις 5 Απριλίου σε επίκαιρη ερώτησή µου -αξίζει να το µάθετε
αυτό- που αφορούσε το θέµα των απολύσεων των οδηγών του-
ριστικών λεωφορείων, µεταξύ άλλων είπατε: «Στο σηµείο αυτό,
όµως, πρέπει να επισηµάνω ότι το ΣΕΠΕ έκανε σύσταση στις επι-
χειρήσεις να καταβάλλουν τις αποζηµιώσεις σε οδηγούς που δεν
επαναπροσλαµβάνονται και να ελέγξουν τη νοµιµότητα των απο-
λύσεων». Έπεα πτερόεντα, κύριε Υπουργέ. Δυστυχώς, οι υπηρε-
σίες σας µας έγραψαν στα παλαιότερα των υποδηµάτων τους.
Δυστυχώς, µας αναγκάσατε να προσφύγουµε στις αίθουσες των
δικαστηρίων. Με εράνους πληρώσαµε τα δικαστικά έξοδα και
έπρεπε εκτός από την πολιτική ευθύνη να µας καταβληθούν και
τα δικαστικά έξοδα. Οι εργαζόµενοι δικαιώθηκαν. Τριάντα επτά
οδηγοί τουριστικών λεωφορείων από χθες είναι στη δουλειά
τους. Και βέβαια ,δεν υπάρχει θέµα για την αποζηµίωση απόλυ-
σης πλέον. Και βέβαια, το ανέφερα γιατί ένα ισχυρό µήνυµα στον
κ. Χατζηδάκη µετά και το τελευταίο εργασιακό νοµοσχέδιο -
έκτρωµα που έφερε.

Έρχοµαι στο θέµα µας. Θα πω δύο πράγµατα και ελπίζω να
µην δώσετε την απάντηση που δώσατε στον προηγούµενο συ-
νάδελφο. Μετά από µια εξαιρετικά δύσκολη χρονιά, κύριε
Υπουργέ, που περιελάβανε πολύµηνες διαπραγµατεύσεις εργα-
ζοµένων και εργοδοτών, εκατόν σαράντα µέρες απεργίας, τη µε-
γαλύτερη απεργία των τελευταίων ετών, ο Σύνδεσµος
Τουριστικών και Ταξιδιωτικών Γραφείων Κρήτης και το Σωµατείο
Οδηγών Τουριστικών Λεωφορείων «Ερµής» υπέγραψαν τη νέα

τοπική συλλογική σύµβαση εργασίας τριετούς διάρκειας, γεγο-
νός που αποτελεί ένα ιδιαίτερα θετικό βήµα µέσα σε όλη τη ζο-
φερή κατάσταση που επικρατεί στις εργασιακές σχέσεις. 

Κύριε Υπουργέ, για να µην υπάρχουν παρερµηνείες και να µην
µου δώσετε και καµµιά απάντηση, νοµίζω ότι η επιστηµονική σας
επάρκεια δεν το επιτρέπει, όπως την προηγουµένη. Οι τουριστι-
κοί πράκτορες έχουν στείλει στο Υπουργείο όλα τα στοιχεία, µη-
τρώα και λοιπά, και συµφωνούν προφανώς για λόγους
ανταγωνιστικότητας στην υποχρεωτικότητα των συµβάσεων. Και
βέβαια έχει γίνει αίτηµα στο ΣΕΠΕ και κατ’ επέκταση στο ΑΣΕ,
εκτός αν το ΑΣΕ χρησιµοποιείται µόνο για γνωµοδότηση απολύ-
σεων, όπως είδαµε πριν δύο µέρες. 

Άρα, οποιαδήποτε άρνησή σας για την κήρυξη υποχρεωτικό-
τητας της σύµβασης των οδηγών τουριστικών λεωφορείων Κρή-
της, κύριε Υπουργέ, δεν δικαιολογείται.

Εποµένως, σας ρωτώ ευθέως: Δεδοµένου ότι έχει κατατεθεί
το αίτηµα από πλευράς των συµβαλλοµένων µερών για επέκταση
της σύµβασης, αλλά και η έκθεση τεκµηρίωσης των επιπτώσεων
της επέκτασης της συλλογικής σύµβασης στην ανταγωνιστικό-
τητα, στη λειτουργία του ανταγωνισµού, στην απασχόληση, πρέ-
πει να κηρύξετε την Τοπική Συλλογική Σύµβαση Εργασίας για
τους οδηγούς τουριστικών λεωφορείων Κρήτης ως γενική υπο-
χρεωτική τώρα!

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας ευχαριστούµε,

κύριε Βαρδάκη.
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Εργασίας και Κοινωνικών Υπο-

θέσεων κ. Παναγιώτης Τσακλόγλου.
Ορίστε, κύριε Τσακλόγλου, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Αξιότιµε κύριε Βαρδάκη, για τις δύο πρώτες ερωτήσεις που

µου κάνατε προφανώς δεν είµαι έτοιµος να απαντήσω. Στείλτε
µου οποιοδήποτε ερώτηµα έχετε, θα µπορούσα να το δω.

Τώρα, ως προς την απάντηση που έδωσα στον κ. Τριανταφυλ-
λίδη, θα µου επιτρέψετε να πω ότι ήταν σαφέστατη, όχι απλώς
σαφής, σαφέστατη και αιτιολογηµένη και έτσι ελπίζω ότι θα είναι
και η απάντηση σε εσάς.

Θα ήθελα να ξεκινήσω λέγοντας ότι το σύνολο της οικονοµίας
αλλά και ειδικότερα ο κλάδος του τουρισµού πραγµατικά δοκι-
µάζονται εδώ και πάνω από έναν χρόνο από την πανδηµία. Ελπί-
ζουµε ότι φέτος θα είναι η τελευταία χρονιά ταλαιπωρίας, καθώς
επιτέλους έχουµε στη φαρέτρα µας το όπλο του εµβολιασµού
και καλούµαστε πολιτεία και κοινωνία να το αξιοποιήσουµε προς
όφελος του κοινωνικού συνόλου.

Διανύουµε πράγµατι µία περίοδο όπου οι προβλέψεις για την
πορεία του τουρισµού είναι αβέβαιες. Βάσει των διαθέσιµων στα-
τιστικών στοιχείων πάντως τα πράγµατα δείχνουν ότι οδεύουµε
σε σταδιακή βελτίωση. Η µέση πληρότητα των ξενοδοχείων περί
τα µέσα Ιουλίου ήταν κοντά στο 50%, βελτιωµένη σε σχέση µε
τον περυσινό Ιούλιο, και ειδικά η Κρήτη φαίνεται να έχει το µε-
γαλύτερο ποσοστό των ξενοδοχείων της ανοικτό. Το 97% των ξε-
νοδοχείων είναι ανοικτό και από τις αρχές Ιουνίου έως τις 10
Ιουλίου έχουν γίνει γύρω στις τριακόσιες πενήντα χιλιάδες αφί-
ξεις από το εξωτερικό στην Κρήτη. Μακάρι τα πράγµατα να πάνε
καλά και να διατηρηθεί η πορεία αυτή!

Καθ’ όλη τη διάρκεια της πανδηµίας, η πολιτεία στήριξε µε συ-
νέπεια εργαζόµενους και εργοδότες, παρά το εξαιρετικά υψηλό
δηµόσιο χρέος της χώρας. Ήδη έχουν ληφθεί µέτρα συνολικής
στήριξης ύψους 24 δισεκατοµµυρίων ευρώ το 2020 και προβλέ-
πονται άλλα 11,6 δισεκατοµµύρια ευρώ για το 2021 και σηµαν-
τικό µέρος αυτών των ποσών έχει κατευθυνθεί στον κλάδο του
τουρισµού, που έχει πληγεί πάρα πολύ, και σε όλους τους κλά-
δους οι οποίοι σχετίζονται άµεσα µε αυτόν, ένας εκ των οποίων
είναι και ο κλάδος των τουριστικών λεωφορείων.

Σε σχέση µε την ουσία του ερωτήµατός σας, να σηµειώσω πως
πρόσφατα είχα απαντήσει σε παρόµοιο ερώτηµα που µου είχε
κάνει ο κ. Κεγκέρογλου. Η σύµβαση µεταξύ του Συνδέσµου Του-
ριστικών και Ταξιδιωτικών Γραφείων Κρήτης και του Σωµατείου
Οδηγών Τουριστικών Λεωφορείων «ΕΡΜΗΣ» υπεγράφη στις 25-
5-2021 και η χρονική της ισχύς είναι από 1-4-2021 µέχρι 31-12-
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2023. Προκειµένου να µετατραπεί σε γενικώς υποχρεωτική, απαι-
τείται να υποβληθεί αίτηση επέκτασης και να πληρούνται οι αριθ-
µητικές προϋποθέσεις που προβλέπονται από τον νόµο.

Η αίτηση επέκτασης, σύµφωνα µε όσα ορίζονται από τον νόµο,
εξετάζεται από την αρµόδια διεύθυνση του Υπουργείου, τα πο-
ρίσµατα της οποίας αποστέλλονται στο Ανώτατο Συµβούλιο Ερ-
γασίας. Αυτό µε τη σειρά του, προκειµένου να αποφανθεί για την
επέκταση ή µη, πρέπει να λάβει υπ’ όψιν του την αίτηση, την τεκ-
µηριωµένη βεβαίωση της αρµόδιας υπηρεσίας του Υπουργείου
ότι η συλλογική σύµβαση δεσµεύει ήδη εργοδότες που απασχο-
λούν ποσοστό µεγαλύτερο του 50% των εργαζοµένων του κλά-
δου ή του επαγγέλµατος και, τρίτον, το πόρισµα διαβούλευσης
των δεσµευοµένων µερών ενώπιον του Ανωτάτου Συµβουλίου
Εργασίας για την αναγκαιότητα της επέκτασης. Μετά από αυτή
τη διαδικασία το Ανώτατο Συµβούλιο Εργασίας στέλνει εισήγηση
προς τον Υπουργό και εκείνος µε τη σειρά του δύναται να κηρύ-
ξει τη σύµβαση υποχρεωτική για όλους.

Αντίθετα από αυτό που αναφέρατε, η αίτηση η οποία έχει γίνει
είναι πάρα πολύ πρόσφατη, δηλαδή έγινε στις 30-6-2021. Το Σω-
µατείο Οδηγών Τουριστικών Λεωφορείων «ΕΡΜΗΣ», που ανέ-
φερα προηγουµένως, υπέβαλε σχετικό αίτηµα για επέκταση της
σχετικής συλλογικής σύµβασης εργασίας. Από την ενηµέρωση
που είχαµε από την αρµόδια υπηρεσία του Υπουργείου αυτή τη
στιγµή διεξάγεται έρευνα για τη συνδροµή της αριθµητικής προ-
ϋπόθεσης του νόµου, το αποτέλεσµα της οποίας θα εισαχθεί
προς συζήτηση στο Ανώτατο Συµβούλιο Εργασίας.

Αναµένουµε συνεπώς να ολοκληρωθεί η ανωτέρω διαδικασία,
προκειµένου να εξετάσουµε τη δυνατότητα επέκτασης στο σύ-
νολο του κλάδου βάσει της αναµενόµενης εισήγησης από το
Ανώτατο Συµβούλιο Εργασίας.

Να επισηµάνω σε αυτό το σηµείο ότι όταν το νέο εργασιακό
νοµοσχέδιο που ψηφίστηκε πρόσφατα από τη Βουλή βρεθεί σε
πλήρη ανάπτυξη και εφαρµογή, οι σχετικές πληροφορίες θα είναι
άµεσα διαθέσιµες, ποιοι είναι οι εργοδότες που υπέγραψαν, ποια
είναι τα αντίστοιχα ποσοστά απασχόλησης που έχουν, στο σύ-
νολο του κλάδου, οπότε όλη αυτή η διαδικασία για την επεκτα-
σιµότητα των συλλογικών συµβάσεων εργασίας θα επιταχυνθεί
και µάλιστα θα επιταχυνθεί σηµαντικότατα.

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Υπουργέ.
Ορίστε, κύριε Βαρδάκη, έχετε και εσείς τρία λεπτά τώρα για

τη δευτερολογία σας.
ΣΩΚΡΑΤΗΣ ΒΑΡΔΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, θα το πω για άλλη

µια φορά -σας το έχω πει και άλλη φορά- ότι εγώ έχω εµπιστο-
σύνη στην επιστηµονική σας επάρκεια. Έχω διαβάσει αρκετά
πράγµατα και σας είπα και προηγουµένως ότι αυτή η επιστηµο-
νική επάρκεια δεν επιτρέπει -το λέω και επιτρέψτε µου να το πω-
αυτές τις υπεκφυγές ή αυτές τις επιφανειακές απαντήσεις.

Και εξηγούµαι: Στις 10 Ιουνίου πράγµατι -εδώ είναι ο κ. Κεγκέ-
ρογλου- σε επίκαιρη ερώτηση που σας είχε καταθέσει απαντή-
σατε ακριβώς τα ίδια πράγµατα. Είπατε -και εδώ είναι το κρίσιµο
σηµείο- στον κ. Κεγκέρογλου και αυτό που σας διαβάζω τώρα
αποδεικνύει, κύριε Υπουργέ, ότι εµείς δεν κάνουµε αντιπολί-
τευση για την αντιπολίτευση, προσπαθούµε να λύσουµε ζητή-
µατα, όπως και το προηγούµενο για τις ΤΔΕ που σας είπα: «Η
ενηµέρωση που είχαµε για τη συγκεκριµένη σύµβαση µέχρι στιγ-
µής είναι ότι δεν έχει κατατεθεί στις αρµόδιες υπηρεσίες, ούτε
δηλαδή στην Επιθεώρηση Κρήτης ούτε στην κεντρική αρµόδια
διεύθυνση του Υπουργείου Εργασίας, αίτηµα από πλευράς των
συµβαλλοµένων µερών για επέκταση της σύµβασης. Αυτό είναι
αρκετά κρίσιµο σηµείο σε σχέση µε την ερώτησή σας», λέτε.
Οµολογώ ότι εξεπλάγην και ζήτησα να διπλοτσεκαριστεί. Αν δεν
γίνει αυτό, δεν µπορεί να προχωρήσει και όλη η υπόλοιπη διαδι-
κασία. Όταν και εφ’ όσον κατατεθεί, θα ακολουθηθούν αυτά που
είπατε -να µην τα επαναλαµβάνω-, θα ακολουθηθεί η διαδικασία
η οποία προβλέπεται και λοιπά.

Σας ρώτησα γιατί δεν το διπλοτσεκάρατε. Αυτά ήδη έχουν κα-
τατεθεί και µάλιστα οι τουριστικοί πράκτορες για πρώτη φορά -
προφανώς για λόγους ανταγωνιστικότητος- έχουν στείλει όλα τα
στοιχεία που προβλέπονται από τη νοµοθεσία και έχει γίνει το αί-

τηµα στην Επιθεώρηση Εργασίας και προφανώς δεν φταίω εγώ
ή οι εργαζόµενοι εάν η Επιθεώρηση Εργασίας δεν έχει µεταβι-
βάσει το αίτηµα στο ΑΣΕ. Είδαµε προχθές ότι το ΑΣΕ συνεδρίασε
και συνεδρίασε για τη γνωµοδότηση απολύσεων.

Μου λέτε τώρα ότι πρέπει να περιµένουµε. Ασχοληθείτε σή-
µερα το απόγευµα, διπλοτσεκάρετέ το αν έχουν έρθει τα στοι-
χεία και, αν τα στοιχεία προβλέπουν την επεκτασιµότητα, κάντε
τη αύριο το πρωί, όπως δηµιουργήθηκε το ίδιο θέµα και µε τους
ξενοδοχοϋπαλλήλους. Και από το Βήµα της Βουλής -εκεί από τα
έδρανα µάλλον τα υπουργικά- ο κ. Χατζηδάκης είπε «σε µια ώρα
υπογράφω».

Κάντε κι εσείς το ίδιο, κύριε Υπουργέ, να βγάλουµε από το
αδιέξοδο αυτούς τους ανθρώπους, που µετά από εκατόν σα-
ράντα µέρες απεργία πήγαν στη δουλειά τους προχθές και είναι
µετέωροι, να τους δώσουµε ένα µήνυµα αισιοδοξίας!

Είπατε -και πολύ σωστά- ότι ευελπιστούµε όλοι σε µια καλή
τουριστική σεζόν. Πώς θα προκύψει, δηλαδή, κύριε Πρόεδρε,
κύριε Υπουργέ, πώς θα προκύψει αυτή η καλή τουριστική σεζόν;
Μόνο µε τις αφίξεις των τουριστών; Δεν χρειάζονται οι άνθρωποι
του τουρισµού, οι οποίοι πρέπει να µπουν µε το χαµόγελο στο
ξενοδοχείο, στη ρεσεψιόν, στο τιµόνι του λεωφορείου και να µε-
ταφέρουν αυτούς τους ανθρώπους;

Κύριε Υπουργέ, σας παρακαλώ, θέλω το απόγευµα να το δείτε
και αν πράγµατι είναι έτσι τα πράγµατα -γιατί εγώ το διπλοτσέ-
καρα- και έχουν έρθει τα στοιχεία στο Υπουργείο, σας παρακαλώ
συνεννοηθείτε µε τη Γενική Γραµµατεία να κηρύξετε τη σύµβαση
υποχρεωτική τη Δευτέρα.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε

Βαρδάκη.
Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε και εσείς τρία λεπτά για τη δευ-

τερολογία σας.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Κύριε Πρόεδρε, θα είµαι πολύ σύντο-
µος, οπότε ας µην ανέβω στο Βήµα της Βουλής.

Κύριε Βαρδάκη, όπως ανέφερα και στην πρωτολογία µου,
πρώτα-πρώτα για τις ηµεροµηνίες µην έχουµε καµµία αµφιβολία,
σας είπα ότι είναι την τελευταία µέρα του Ιουνίου που κατατέ-
θηκε η σχετική αίτηση, δεν είναι δηλαδή ότι είναι τόσο παλαιά
όσο λέγατε προηγουµένως. Και αυτό συνάδει και µε την απάν-
τηση που είχα δώσει στον κ. Κεγκέρογλου.

Όπως ανέφερα και στην πρωτολογία µου, το αίτηµα του Σω-
µατείου των Οδηγών Τουριστικών Λεωφορείων για την επέκταση
της σύµβασης εργασίας εξετάζεται από την αρµόδια υπηρεσία
του Υπουργείου, ώστε αυτή να δώσει στο Ανώτατο Συµβούλιο
Εργασίας τις απαραίτητες πληροφορίες. Το κύριο ζητούµενο
είναι η αριθµητική προϋπόθεση του νόµου, δηλαδή οι εργοδότες
που δεσµεύονται από τη σύµβαση να απασχολούν τους µισούς
και παραπάνω από τους εργαζόµενους του κλάδου.

Ο νοµοθέτης πολύ σοφά έχει εισαγάγει αυτή τη ρύθµιση. Το
έχουµε δει επανειληµµένα παλιότερα. Μερικοί µεγάλοι και ισχυ-
ροί παίκτες του κλάδου, εργοδότες, σε συνεννόηση µε το αντί-
στοιχο το σωµατείο, που ήταν συνήθως το δικό τους, επέβαλλαν
κάποιους όρους σε όλες τις επιχειρήσεις του κλάδου που απα-
σχολούσαν πολύ περισσότερο κόσµο. Πολλές από αυτές ήταν
οριακές, δεν µπορούσαν να δώσουν τις αντίστοιχες αυξήσεις. Τι
έκαναν; Κάποιες από αυτές έκλειναν, κάποιες από αυτές πήγαι-
ναν προς αυτά τα κίνητρα που έλεγε προηγουµένως ο κ. Τριαν-
ταφυλλίδης, αλλά από την αντίστροφη µεριά σε «µαύρη»
εργασία . Δεν θέλουµε να το κάνουµε αυτό. Καλός είναι ο νόµος.

Αυτό ελέγχουµε τώρα. Αν συντρέχουν οι προϋποθέσεις του
νόµου, µε µεγάλη ευχαρίστηση θα υπογραφεί από το Υπουργείο
Εργασίας. Αυτό ακριβώς έλεγα και προηγουµένως. Μόλις η σχε-
τική πληροφορία συλλεγεί από τις υπηρεσίες του Υπουργείου
Εργασίας, το Ανώτατο Συµβούλιο Εργασίας θα κάνει την εισή-
γησή του προς τον Υπουργό, ώστε αυτός να λάβει τη σχετική
απόφαση. Δεν είναι τίποτα παράξενο αυτό. Είναι η κανονική δια-
δικασία και αυτή θα ακολουθήσουµε. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Υπουργέ.
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Πάµε στην επόµενη ερώτηση -κύριε Τσακλόγλου, το Ηράκλειο
επιτίθεται!-, τη δεύτερη µε αριθµό 6698/19-5-2021 ερώτηση του
κύκλου των αναφορών και ερωτήσεων του Βουλευτή Ηρακλείου
του Κινήµατος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον
Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών Υποθέσεων, µε θέµα: «Η αδια-
φορία της Κυβέρνησης διαιωνίζει τα συνταξιοδοτικά προβλήµατα
των συνταξιούχων λόγω θανάτου». 

Κύριε Κεγκέρογλου, καληµέρα σας. Έχετε δύο λεπτά για την
πρωτολογία σας.

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, ο σχεδιασµός της Κυβέρνησης για την έκδοση

των συντάξεων µε ψηφιακό τρόπο ήταν τέλος του 2020 να εκδί-
δεται το 55% και τέλος του 2021 να εκδίδεται το 85%. Προφανώς
αυτός ο σχεδιασµός έχει ανατραπεί, δεν έχει προχωρήσει. Η µόνη
κατηγορία ή µια από τις κατηγορίες, τις λίγες, που εκδίδεται µε
ηλεκτρονικό-ψηφιακό τρόπο είναι η κατηγορία των συντάξεων
λόγω θανάτου. 

Όµως σε αυτή την κατηγορία έχουµε σηµαντικά προβλήµατα,
γιατί δεν έχει δηµιουργηθεί το κατάλληλο λογισµικό για µια σειρά
από περιπτώσεις οι οποίες αφορούν την έκδοση σύνταξης λόγω
θανάτου. Συγκεκριµένα, όταν έχουµε παράλληλη ή διαδοχική
ασφάλιση -κυρίως ΤΣΜΕΔΕ, ΝΑΤ, ΤΣΑΥ-, δεν λαµβάνουν τη σύν-
ταξη λόγω έλλειψης του κατάλληλου λογισµικού. Δεν εκδίδεται η
σύνταξη. Και µιλώ για τις συντάξεις λόγω θανάτου στο όνοµα του
δικαιούχου.

Δεύτερη περίπτωση, ενώ µε τον ν.411/2019 αναπροσαρµόστηκε
το ποσοστό της σύνταξης για την πρώτη τριετία από 50% σε 70%,
στη συνέχεια και επειδή έχουν αρχίσει και λήγουν αυτές οι συντά-
ξεις -της τριετίας εννοώ, από το 2016 και µετά-, έχουµε τη βελ-
τίωση στις 13-5-2019, σύµφωνα µε την οποία εάν ο δικαιούχος
είναι εργαζόµενος ή έχει δική του σύνταξη, τότε το 70% επί της
συντάξεως πάει διά δύο, πάει δηλαδή στο 35%. Αυτό δεν έχει εν-
ταχθεί σε λογισµικό, µε αποτέλεσµα να συνεχίζουν να παίρνουν
τη σύνταξη στο 70%. Θα έχουµε, λοιπόν, πρόβληµα αχρεωστήτως
καταβληθέντων και κάποια στιγµή θα αρχίσετε να τους ζητάτε
πίσω χρήµατα εξαιτίας παράλειψης του Υπουργείου και της υπη-
ρεσίας.

Δύο ακόµα περιπτώσεις και τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. Από τον
ν.4611/2019 περιορίστηκε από πέντε σε τρία χρόνια ο χρόνος από
την τέλεση γάµου προκειµένου ο σύζυγος να δικαιούται τη σύν-
ταξη. Ωστόσο ούτε αυτή η απλή νοµοθετική αλλαγή δεν έχει απο-
τυπωθεί στο λογισµικό. Υπάρχουν και άλλες σηµαντικές
περιπτώσεις για τις οποίες δεν έχει δηµιουργηθεί λογισµικό και
επειδή το ζήτηµα της σύνταξης αναπηρίας είναι πολύ σηµαντικό
γι’ αυτούς που µένουν στη ζωή, την οικογένεια, και ιδιαίτερα όταν
υπάρχουν παιδιά, θεωρώ ότι θα πρέπει να δώσετε λύση σε αυτά
τα ζητήµατα και πραγµατικά να έχουµε το αποτέλεσµα για το
οποίο στα λόγια πολλές φορές συµφωνούµε εδώ πέρα όλοι, αλλά
στην πράξη δεν προχωρά.

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε

Κεγκέρογλου.
Κύριε Τσακλόγλου, έχετε τρία λεπτά.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοι-

νωνικών Υποθέσεων): Θα τηρήσω τον χρόνο µου, κύριε Πρό-
εδρε.

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Είναι πολύ σπουδαίο
το ζήτηµα. Όσο θέλετε µιλήστε.

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και Κοι-
νωνικών Υποθέσεων): Έχετε δίκιο.

Κατ’ αρχάς ευχαριστώ τον κ. Κεγκέρογλου για την ερώτηση.
Την τελευταία διετία έχει γίνει µια µεγάλη προσπάθεια, τόσο

από τον ΕΦΚΑ όσο και από το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών
Υποθέσεων, για να αντιµετωπιστεί το ζήτηµα των εκκρεµών συν-
τάξεων και ταυτόχρονα να προωθηθεί η ψηφιοποίηση όλων των
σχετικών µε την έκδοση συντάξεων διαδικασιών αλλά και κάθε εί-
δους συναλλαγή των πολιτών µε τον ΕΦΚΑ. Έχουν ληφθεί διά-
φορα µέτρα για την επιτάχυνση της διαδικασίας και τη µείωση του
χρόνου απονοµής της σύνταξης στους δικαιούχους. Στόχος µας
είναι να µειωθεί ο χρόνος έκδοσης συντάξεων και µαζί µε αυτόν
και η ταλαιπωρία των πολιτών. 

Σύµφωνα µε τα τελευταία στοιχεία από το πληροφορικό σύ-
στηµα «ΑΤΛΑΣ» για τη µηνιαία απεικόνιση απονοµών κύριων συν-
τάξεων, φαίνεται ότι βρισκόµαστε σε καλό δρόµο. Οι ρυθµοί
ολοκλήρωσης των αιτηµάτων συνταξιοδότησης έχουν αυξηθεί ση-
µαντικά τους τελευταίους µήνες. Για παράδειγµα τον Απρίλιο του
2021 ολοκληρώθηκαν δεκαοκτώ χιλιάδες πεντακόσια τριάντα ένα
αιτήµατα, ενώ τον αντίστοιχο µήνα του 2020 είχαν ολοκληρωθεί -
προφανώς εν µέσω πανδηµίας- µόλις επτά χιλιάδες εβδοµήντα
ένα αιτήµατα, αλλά και τον Απρίλιο του 2019, που δεν υπήρχε παν-
δηµία, ο αριθµός ήταν µόλις δέκα χιλιάδες εξακόσια τριάντα τρία
αιτήµατα. Στόχος µας είναι σύντοµα -και ιδίως µετά την ενεργο-
ποίηση των πιστοποιηµένων δικηγόρων και λογιστών- να ολοκλη-
ρώνονται γύρω στις τριάντα χιλιάδες αιτήµατα µηνιαίως. Το
πλήθος των εκκρεµών, σύµφωνα µε την ίδια πηγή πάντα, ανέρχε-
ται σε εκατόν τριάντα δύο χιλιάδες εξακόσιες πέντε συντάξεις τον
Απρίλιο του 2021 και είναι σηµαντικά µειωµένο σε σχέση µε το αν-
τίστοιχο του Σεπτεµβρίου του 2020, οπότε ανερχόταν σε εκατόν
εβδοµήντα οκτώ χιλιάδες τριακόσιες είκοσι επτά συντάξεις, δη-
λαδή µιλάµε για µία µείωση η οποία είναι παραπάνω από σαράντα
πέντε χιλιάδες συντάξεις. 

Τα στοιχεία αυτά, λοιπόν, δείχνουν ότι η κατάσταση σταδιακά
βελτιώνεται και θεωρούµε ότι οι ρυθµοί αποµείωσης των εκκρε-
µών αιτηµάτων θα είναι ακόµα πιο γρήγοροι στο προσεχές διά-
στηµα. Ήδη από τον ΕΦΚΑ υλοποιείται πλήθος µηχανογραφικών
εφαρµογών σχετικά µε νοµοθετικές παρεµβάσεις που έχουν λη-
φθεί, όπως η εφαρµογή µείωσης στη σύνταξη για απασχολούµε-
νους συνταξιούχους, οι συντάξεις χηρείας, ο επανυπολογισµός
συντάξεων και άλλες.

Ως προς τις συντάξεις µεταβίβασης λόγω θανάτου, που αναφέ-
ρετε στην ερώτησή σας, κύριε Κεγκέρογλου, µε βάση την ενηµέ-
ρωση που είχαµε από τον e-ΕΦΚΑ, έχουν ενταχθεί στη διαδικασία
αυτοµατοποιηµένης έκδοσής τους µέσω του Ολοκληρωµένου
Πληροφορικού Συστήµατος. Ταυτόχρονα έχει υλοποιηθεί η ανα-
προσαρµογή του ποσοστού σύνταξης λόγω θανάτου που χορη-
γείται σε επιζώντες συζύγους από 50% σε 70% µε βάση τον
ν.4611/2019, ενώ εφαρµόζεται και η νοµοθεσία για τη χορήγηση
σύνταξης λόγω θανάτου µε τη συµπλήρωση τριών ετών έγγαµης
συµβίωσης ή σύναψης συµφώνου συµβίωσης για θανάτους από
την 1η-5-2019 και µετά. 

Αναφορικά µε τη σύνταξη των επιζώντων του άρθρου 12 του
ν.4387/2016, έχουν εφαρµοστεί οι σχετικές ρυθµίσεις για τους επι-
ζώντες και τα δικαιοδόχα τέκνα, µε εξαίρεση τις περικοπές των
µειώσεων για όσες περιπτώσεις ανήκουν στην κατηγορία αυτή για
την οποία η µηχανογραφική εφαρµογή είναι έτοιµη προς άµεση
υλοποίηση. Ο ΕΦΚΑ µάς πληροφορεί ότι το σχετικό λογισµικό βρί-
σκεται στο στάδιο ελέγχου ορθότητας και ολοκληρώνεται εντός
του τρέχοντος µηνός. Εν συνεχεία θα υπάρξει σταδιακή αποκα-
τάσταση και των αναδροµικών ποσών που ενδεχοµένως υπάρ-
ξουν, ώστε να εξαλειφθούν αποκλίσεις και εκκρεµότητες στις
υποθέσεις των συνταξιούχων. 

Για τις επικουρικές και για το ζήτηµα των αναδροµικών θα το-
ποθετηθώ στη δευτερολογία µου, γιατί ήδη έχω περάσει τον
χρόνο µου.

Σας ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κύριε Κεγκέρογλου,

έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Υπουργέ, κατ’ αρχάς, θα πρέπει να πω ότι η πρόβλεψη

του νόµου για περικοπή 50% στην περίπτωση που εργάζεται ή
παίρνει σύνταξη, θα πρέπει να προσαρµοστεί µε την αντίστοιχη
ρύθµιση που έγινε στην περίπτωση που συνταξιούχος εργάζεται
και η περικοπή από 60% που προέβλεπε ο νόµος Κατρούγκαλου
περιορίστηκε στο 30%. Σας έχουµε καταθέσει µια τροπολογία
και λέµε ότι η περικοπή σε αυτές τις περιπτώσεις πραγµατικά
πρέπει να αναπροσαρµοστεί και να περιοριστεί στο 25%. Αυτό
είναι ένα θέµα που πρέπει να το δείτε.

Έρχοµαι τώρα στα στοιχεία για τις συντάξεις τα οποία αναφέ-
ρατε. Κοιτάξτε, κάνετε σύγκριση µε το 2019. Μπορεί να είναι έτσι
τα στοιχεία. Αν πάµε στο 2019, έχουµε µια αύξηση περίπου 35%
στις εκκρεµούσες συντάξεις, γιατί είχε υπάρξει µεγάλη αύξηση
µέσα στο 2020. Έχουµε από το 2019 που ήταν περίπου εκατόν
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είκοσι πέντε χιλιάδες, σήµερα εκατόν πενήντα έξι χιλιάδες και
επικουρικές από ενενήντα χιλιάδες, σήµερα εκατόν είκοσι επτά
χιλιάδες. Τα εφάπαξ µπορεί να είναι περίπου τα ίδια. 

Το πρόβληµα, λοιπόν, εάν δεν αντιµετωπιστούν επιµέρους ζη-
τήµατα, δεν πρόκειται να λυθεί. Ως προς την ψηφιοποίηση, µόνο
οι αναπηρικές συντάξεις και οι συντάξεις του ΟΓΑ εκδίδονται ψη-
φιακά, δηλαδή το 10% µε 15% περίπου των συντάξεων. Πώς θα
προχωρήσει; Και αυτές προβληµατικά, όπως σας ανέφερα.

Έχουµε εξήντα µε εξήντα πέντε χιλιάδες υποθέσεις συνταξιο-
δότησης µε παράλληλη ασφάλιση, δηλαδή µε την ετήσια προ-
σαύξηση, όπως προβλέπει ο νόµος πολύ σωστά του 0,075%,
όπως οι συντάξεις µηχανικών, γιατρών, δικηγόρων, που εκκρε-
µούν γιατί δεν υπάρχει λογιστικό. Έχουµε προβλήµατα σε σχέση
µε αυτό. Σας τα ανέφερα συγκεκριµένα και δεν θέλω να τα επα-
ναλάβω. Πρέπει να πούµε ότι χρειάζεται επιτάχυνση αυτής της
διαδικασίας. Αντί να επαναπαυόµαστε, πρέπει να δούµε πώς θα
προχωρούµε. 

Πρέπει να πω τα ανησυχητικά στοιχεία από την αποστελέχωση
του ΕΦΚΑ. Το 2020, όλο το έτος, συνταξιοδοτήθηκαν διακόσιοι
σαράντα τρεις υπάλληλοι. Φέτος, το πρώτο εξάµηνο µόνο, τρια-
κόσιοι ένας. Αυτό δείχνει µια µεγάλη διαρροή. Η πρόβλεψη είναι
ότι φέτος µπορούν να φύγουν και οκτακόσιοι υπάλληλοι και πρέ-
πει να έχετε έναν τρόπο αντικατάστασης και η αντικατάσταση να
γίνει µε µόνιµο και σταθερό τρόπο και µε τα προσόντα εκείνα
που θα βοηθήσουν στην κατεύθυνση την οποία θέλουµε. Προ-
χωρήστε να µείνει η προστιθέµενη αξία στον ΕΦΚΑ, σε προσλή-
ψεις αυτών των ειδικοτήτων που χρειάζεται σήµερα για να
λειτουργήσει αυτό το σύστηµα. 

Θέλω πιο συγκεκριµένα, κύριε Υπουργέ, αν µπορείτε να µας
πείτε πότε θα είναι έτοιµα αυτά τα επιµέρους λογισµικά, προκει-
µένου να λειτουργήσει ολοκληρωµένα η έκδοση των συντάξεων
ψηφιακά. Βεβαίως, µιας και έχει γίνει πάρα πολλή συζήτηση για
την επικουρική, µε βάση το νοµοσχέδιο που θα φέρετε -δεν ξέρω
αν θα το καταθέσετε πριν τον Αύγουστο ή µετά- είναι ευκαιρία,
πέρα από τις σκοπιµότητες ή τις επιλογές τις οποίες έχετε σε
σχέση µε την επικουρική και πέρα απ’ την αντιπαράθεση η οποία
θα υπάρξει εκ των πραγµάτων για διαφορετικές απόψεις που κα-
ταθέτουµε, ορισµένα πράγµατα που είναι διαπιστωµένο ότι πά-
σχουν στο σύστηµα, προκειµένου να εκδίδονται οι συντάξεις, να
τα λύσουµε µε βάση αυτό το νοµοσχέδιο, δηλαδή µε βάση τη συ-
ζήτηση η οποία θα γίνει. Και πιστεύω να έχετε τη διάθεση να απο-
δεχθείτε και τις τροπολογίες που έχουµε ήδη καταθέσει αλλά και
τις προτάσεις που θα κατατεθούν σε αυτό το διάστηµα. Πείτε
µας ποιος είναι ο σχεδιασµός, λοιπόν, για να ξέρουµε τι κάνουµε. 

ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε, κύριε
Κεγκέρογλου.

Κύριε Τσακλόγλου, έχετε τον λόγο.
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Κεγκέρογλου, διαρκώς προχωράµε στην ψηφιοποίηση

των υπηρεσιών του ΕΦΚΑ. Εµµέσως το παραδεχτήκατε κι εσείς
στην ερώτησή σας. Αλλά δεν υπάρχει καµµία αµφιβολία ότι χρει-
άζεται επιτάχυνση και σε αυτή την κατεύθυνση εργαζόµαστε και
θα συνεχίσουµε να εργαζόµαστε.

Ως προς την εφαρµογή του άρθρου 12 του ν.4387/2016 θα
πρέπει να τονίσω ότι ο ΕΦΚΑ µάς έχει ενηµερώσει πως αφ’ ενός
µεν η σχετική εφαρµογή είναι έτοιµη για άµεση υλοποίηση, απαν-
τώντας στο ερώτηµά σας, που το ανέφερα και στην πρωτολογία
µου, αφ’ ετέρου δε έχουν γίνει και οι διασταυρώσεις καταβολής
σύνταξης µέσω του πληροφοριακού συστήµατος «ΕΡΓΑΝΗ» της
ΗΔΙΚΑ και του TAXIS, έχουν βρεθεί τα δικαιούχα πρόσωπα που
λαµβάνουν σύνταξη χηρείας µετά την τριετία, τα οποία εργάζον-
ται, απασχολούνται ή λαµβάνουν οποιαδήποτε σύνταξη και ως
εκ τούτου πρέπει να εφαρµοστούν οι σχετικές περικοπές. 

Ωστόσο -το γράφετε κι εσείς στην ερώτησή σας- όντως θα
προκύψουν αχρεωστήτως καταβληθέντα χρηµατικά ποσά. Για τα
ποσά αυτά θα ενηµερωθούν οι πολίτες που τους αφορά το θέµα
µε σχετικές επιστολές που θα αποσταλούν σύντοµα και εποµέ-
νως η συνολική εικόνα είναι µάλλον διαφορετική από αυτή που
περιγράφετε στη γραπτή σας ερώτηση, δηλαδή ότι δεν υπάρχει
σχεδιασµός εκ µέρους του Υπουργείου Εργασίας και του ΕΦΚΑ. 

Τέλος, ως προς την απονοµή των επικουρικών συντάξεων
λόγω θανάτου ασφαλισµένου ή συνταξιούχου, η αρµόδια γενική
διεύθυνση έχει δώσει τις σχετικές οδηγίες, παρατηρήσεις και
διορθώσεις στην ανάδοχο εταιρεία που έχει αναλάβει την υλο-
ποίηση της σχετικής εφαρµογής και αναµένεται σύντοµα η ολο-
κλήρωση του έργου. Εδώ δεν µπορώ να σας πω κάτι δεσµευτικό,
αλλά πάντως προς αυτή την κατεύθυνση δουλεύουµε. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να επισηµάνω κάτι που είπα και στην
αρχή της δευτερολογίας µου, πως παρ’ ότι βρισκόµαστε εν µέσω
µιας πανδηµίας, η οποία δοκίµασε τόσο τις οικονοµικές όσο και
τις επιχειρησιακές ικανότητες του κράτους, το Υπουργείο Εργα-
σίας και η Κυβέρνηση συνολικά συνεχίζουν αταλάντευτα προς
την κατεύθυνση της ψηφιοποίησης του κράτους και των υπηρε-
σιών που αυτό παρέχει στους πολίτες, µε άµεσο στόχο τη µείωση
της γραφειοκρατίας και της ταλαιπωρίας τους. Στο πλαίσιο αυτό,
αναπτύσσονται συνεχώς νέες εφαρµογές λογισµικού, ώστε όλο
και περισσότερα κοµµάτια της ασφαλιστικής νοµοθεσίας να
εφαρµόζονται ψηφιακά και µάλιστα σε όλα τους τα επίπεδα. 

Ακριβώς σε αυτή τη λογική κινείται και η εφαρµογή του "myE-
FKAlive", που παρουσίασε µόλις την περασµένη Τετάρτη, δηλαδή
πριν από δύο µέρες, ο Υπουργός Εργασίας κ. Κωστής Χατζηδά-
κης και ο Υπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνησης κ. Κυριάκος Πιερ-
ρακάκης µαζί µε τη διοίκηση του ΕΦΚΑ. Η εφαρµογή αυτή
αποτελεί ένα νέο εναλλακτικό κανάλι επικοινωνίας και εξυπηρέ-
τησης των πολιτών από υπαλλήλους του ΕΦΚΑ µέσω τηλεδιά-
σκεψης. Με τη χρήση αυτής της εφαρµογής ο πολίτης µπορεί
να εξυπηρετηθεί για µια σειρά πιστοποιητικών και συναλλαγών
του µε τον ΕΦΚΑ, χωρίς να χρειαστεί να µεταβεί στο κοντινότερο
υποκατάστηµα του φορέα. 

Σε γενικότερο πλαίσιο, η µεταρρύθµιση και ο εκσυγχρονισµός
του ΕΦΚΑ είναι η στρατηγική επιλογή του Υπουργείου Εργασίας
και Κοινωνικών Υποθέσεων. Οι πολίτες έχουν δικαίωµα να εξυ-
πηρετούνται γρήγορα και αποτελεσµατικά και προς αυτή την κα-
τεύθυνση και εργαζόµαστε και θα συνεχίσουµε να εργαζόµαστε. 

Σας ευχαριστώ πολύ.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Τα αχρεωστήτως καταβληθέντα

σε δόσεις, κύριε Υπουργέ;
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΤΣΑΚΛΟΓΛΟΥ (Υφυπουργός Εργασίας και

Κοινωνικών Υποθέσεων): Ναι, βεβαίως.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Σας ευχαριστώ πολύ

και καλή συνέχεια και στους δύο. 
Προχωράµε τώρα στη δεύτερη µε αριθµό 961/19-7-2021 επί-

καιρη ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Αχαΐας του ΣΥΡΙΖΑ
- Προοδευτική Συµµαχία κ. Κωνσταντίνου Μάρκου προς τον
Υπουργό Ψηφιακής Διακυβέρνησης, µε θέµα: «Εύλογες ανησυ-
χίες µετά την κατάργηση του Υποθηκοφυλακείου Καλαβρύτων».

Καληµέρα σας, κύριε Μάρκου, έχετε δύο λεπτά για την πρω-
τολογία σας.

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Καληµέρα, κύριε Πρόεδρε, ευχα-
ριστώ πολύ. 

Καληµέρα, κύριε Υπουργέ. Ας πάρουµε τα πράγµατα από την
αρχή. Η µεταρρύθµιση που εφαρµόζετε, έστω και µε καθυστέ-
ρηση, είναι συνέχεια µιας ακόµη εµβληµατικής µεταρρύθµισης
της προηγούµενης κυβέρνησης, της κυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ. Η µε-
ταρρύθµιση αυτή πράγµατι προέβλεπε ότι τα υποθηκοφυλακεία
της χώρας θα καταργούνταν σταδιακά και οι αρµοδιότητές τους
θα µεταφέρονταν στα κατά τόπους κτηµατολογικά γραφεία. Η
σταδιακή κατάργηση των υποθηκοφυλακείων τελούσε σε συνάρ-
τηση µε την πρόοδο των κτηµατογραφήσεων και άλλες σηµαντι-
κές παραµέτρους των σηµερινών δοµών, όπως την εξέλιξη της
κτηµατογράφησης, την ψηφιοποίηση των αρχείων των προς κα-
τάργηση υποθηκοφυλακείων, τον αριθµό των πράξεων που ήδη
διενεργούνται ηλεκτρονικά και τον συνυπολογισµό οικονοµικών
και λειτουργικών στοιχείων των υπό κατάργηση δοµών. Τα πα-
ραπάνω είναι στοιχεία που ο ίδιος ο συντάκτης του ν.4512/2018
είχε προβλέψει ως ουσιώδη συναρτώµενα κριτήρια για τη λήψη
απόφασης ως προς την κατάργηση των υποθηκοφυλακείων. 

Τα στοιχεία αυτά σας τα ζητήσαµε δύο φορές µε αντίστοιχες
ερωτήσεις µας. Μας απαντήσατε πριν από τρεις-τέσσερις µέρες
µόλις, αλλά επειδή παρέµεναν εκκρεµότητες, γι’ αυτό επέµενα
στη σηµερινή επίκαιρη ερώτηση. 
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Ποιος, λοιπόν, είναι ο αριθµός των πράξεων που ήδη διενερ-
γούνται ηλεκτρονικά και σε ποιο στάδιο βρίσκεται η κτηµατογρά-
φηση και ψηφιοποίηση των αρχείων της περιοχής δικαιοδοσίας
του Υποθηκοφυλακείου Καλαβρύτων; Η απάντηση είναι ότι είναι
µάλλον στο µηδέν και τούτο διότι η εν λόγω περιοχή είναι υπό
κτηµατογράφηση, ενώ ακόµα µέχρι σήµερα δεν έχει ολοκληρω-
θεί ούτε η πρώτη ανάρτηση.

Τελειώνοντας την πρωτολογία µου πρέπει να πω κάτι ακόµα,
κύριε Υπουργέ: Ο ν.4512/2018 είχε αφήσει µια εκκρεµότητα,
όπως συχνά συµβαίνει στις νοµοθετήσεις. Αυτή ήταν η πρόβλεψη
περί µη ίδρυσης υποκαταστήµατος κτηµατολογικού γραφείου
στα Καλάβρυτα. Είχατε δύο χρόνια την ευκαιρία να αποκαταστή-
σετε αυτή την εκκρεµότητα και δεν το κάνατε. Με την ευκαιρία
που µου δίνεται από το Βήµα σάς καλώ, έστω και τώρα, να προ-
βείτε σε ίδρυση υποκαταστήµατος κτηµατολογικού γραφείου
στον ιστορικό Δήµο Καλαβρύτων. Άλλωστε ο ίδιος ο Δήµος Κα-
λαβρύτων σάς έχει προτείνει να διαθέσει ακίνητο και προσωπικό
για τη λειτουργία του κτηµατολογικού γραφείου.

Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Μάρκου.
Θα απαντήσει ο Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνησης κ. Γε-

ώργιος Στύλιος. Κύριε Στύλιε, έχετε τρία λεπτά για το ξεκίνηµά
σας.

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνη-
σης): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.

Κύριε Βουλευτά, καταλαβαίνω το θέµα το οποίο έχετε θέσει.
Έχω ασχοληθεί µε το συγκεκριµένο ζήτηµα αρκετά. Και στο γρα-
φείο µου έχει γίνει συνάντηση µε τον Δικηγορικό Σύλλογο Καλα-
βρύτων και µε τον Δήµαρχο Καλαβρύτων και τέθηκε το
συγκεκριµένο θέµα και µε τη διοίκηση του Κτηµατολογίου. Στη
συνέχεια προχωρήσαµε στην απόφαση για την συγχώνευση των
δύο υποθηκοφυλακείων, του Αιγίου και των Καλαβρύτων, και τη
δηµιουργία του κτηµατολογικού γραφείου του υποκαταστήµατος
Αιγιαλείας - Αιγίου, στο οποίο υπήχθησαν τα δύο συγκεκριµένα
υποθηκοφυλακεία. 

Πάλι έγινε συζήτηση. Κάναµε µια τηλεδιάσκεψη µε τους ίδιους
φορείς και µε εκπροσώπους από την περιοχή, δηλαδή ήταν ο
πρόεδρος του γεωργικού συλλόγου, ο δήµαρχος και άλλοι εκ-
πρόσωποι από την περιοχή. Ήταν και οι αρµόδιοι διευθυντές από
το Κτηµατολόγιο, ο γενικός διευθυντής, η διευθύντρια του Κτη-
µατολογίου. 

Δεν είναι θέµα να ανοίξουµε ή να κλείσουµε ένα γραφείο.
Έχουµε µια µεγάλη µεταρρύθµιση η οποία προβλέφθηκε στον
ν.4512/2018. Είναι νόµος της προηγούµενης κυβέρνησης και µε
βάση αυτόν τον νόµο είχε προβλεφθεί µέσα σε πίνακα ακριβώς
ποια κτηµατολογικά γραφεία θα συσταθούν και ποια υποθηκο-
φυλακεία θα συγχωνευθούν. Συνολικά στη χώρα τριακόσια ενε-
νήντα υποθηκοφυλακεία θα γίνουν εβδοµήντα πέντε υποκατα-
στήµατα και δεκαεπτά κτηµατολογικά γραφεία που θα είναι στις
έδρες της κάθε περιφέρειας. Τότε, λοιπόν, το 2018 σε εκείνον
τον νόµο στον πίνακα µέσα προβλέφθηκε ότι θα γίνει η συγχώ-
νευση αυτών των δύο γραφείων.

Έχουν αλλάξει οι συνθήκες από το 2018 µέχρι σήµερα για να
καθίσουµε κάτω και να πούµε ότι άλλαξαν τα δεδοµένα, ότι
έχουµε µεγαλύτερη κίνηση στο συγκεκριµένο γραφείο, άρα
υπάρχει λόγος να αναθεωρήσουµε εκείνες τις νοµοθετικές απο-
φάσεις της Βουλής; Κατά τη δική µας εκτίµηση και κατά την εκτί-
µηση του φορέα του Κτηµατολογίου δεν έχουν αλλάξει τα
δεδοµένα. Μέχρι σήµερα έχουµε περίπου δύο µε τρεις συναλ-
λαγές την ηµέρα. Λειτουργεί το αρχείο στα Καλάβρυτα; Λειτουρ-
γεί δύο µέρες την εβδοµάδα, κάθε Τρίτη και Παρασκευή από τις
8.00’ το πρωί µέχρι τις 14.00’ το µεσηµέρι προγραµµατισµένα,
µε ραντεβού. Βρισκόµαστε και σε συνθήκες πανδηµίας, οπότε
επιβαλλόταν και για άλλους λόγους να υπάρχει το ραντεβού.
Άρα εξυπηρετούνται οι πολίτες, οι επιστήµονες, οι επαγγελµα-
τίες, δικηγόροι, µηχανικοί, από το συγκεκριµένο υποθηκοφυλα-
κείο; Κατά τη γνώµη του φορέα η εξυπηρέτηση αυτή παρέχεται. 

Σας λέω, λοιπόν, ότι τις ηλεκτρονικές υπηρεσίες µπορούµε να
τις δώσουµε στον κόσµο. Μπορεί να γίνει αίτηση για το τι χρει-
άζεται κάποιος όταν πηγαίνει σε ένα κτηµατολογικό γραφείο ή

σε ένα υποθηκοφυλακείο είτε για να υποβάλει ένα δικόγραφο
είτε για να υποβάλει ένα συµβόλαιο του οποίου η υποβολή µπο-
ρεί να γίνει ηλεκτρονικά είτε να ζητήσει την έκδοση ενός πιστο-
ποιητικού. Αυτές οι υπηρεσίες παρέχονται σήµερα ηλεκτρονικά,
ψηφιακά από απόσταση. Αυτές µπορεί να τις έχουν και στα Κα-
λάβρυτα.

Ποια υπηρεσία µόνο δεν µπορεί να δοθεί στον κόσµο; Είναι η
έρευνα του αρχείου. Γι’ αυτόν τον λόγο το φυσικό αρχείο υπάρ-
χει και είναι στα Καλάβρυτα και η πράξη έχει δείξει ότι µέχρι
τώρα η εξυπηρέτηση γίνεται.

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε κι

εµείς, κύριε Υπουργέ.
Κύριε Μάρκου, έχετε τον λόγο για τρία λεπτά.
ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΑΡΚΟΥ: Κύριε Υπουργέ, ευχαριστώ για το

κλείσιµο της απάντησής σας, γιατί µου δίνει τη δυνατότητα να
δούµε εν τοις πράγµασι τι σηµαίνουν αυτά που µόλις τώρα περι-
γράψατε. Ας γίνουµε λίγο πρακτικοί, λοιπόν.

Ας υποθέσουµε ότι είστε δηµότης ή ακόµα καλύτερα δικηγό-
ρος εξουσιοδοτηµένος από κάποιον πολίτη των Καλαβρύτων.
Σας επισκέπτεται ένας πελάτης στο γραφείο σας και σας ζητάει
να πραγµατοποιήσετε µια έρευνα στα βιβλία του υποθηκοφυλα-
κείου του Δήµου Καλαβρύτων και να ζητήσετε κάποια πιστοποι-
ητικά και κάποια αντίγραφα από συµβολαιογραφικές πράξεις.
Ακούστε, λοιπόν, τα βήµατα που πρέπει να ακολουθήσετε ως δι-
κηγόρος. Υπόθεση εργασίας. Το επόµενο πρωί από την επίσκεψη
του εντολέα σας καλείτε τηλεφωνικά το υποθηκοφυλακείο, το
οποίο είναι ανοικτό, όπως είπατε, δύο µέρες την εβδοµάδα, Τρίτη
και Παρασκευή. Ας πούµε, λοιπόν, ότι σήµερα Παρασκευή κα-
λείτε για το ραντεβού, το οποίο κλείνεται -αν είστε τυχερός,
πάντα παίρνουµε τις καλύτερες εκδοχές- για την επόµενη Παρα-
σκευή. Σηµειωτέον ότι ο κάθε συναλλασσόµενος, ακόµα και
επαγγελµατίες του χώρου, είναι υποχρεωµένος να ολοκληρώσει
την αναζήτησή του εντός µιας ώρας, δηλαδή κάθε ραντεβού
είναι αυστηρά ωριαίο. 

Τώρα παίρνουµε το αισιόδοξο σενάριο, το καλοπροαίρετο και
υποθέτουµε ότι εντός της µιας ώρας έχετε ολοκληρώσει την
έρευνα και ότι αν δεν τελειώσει η έρευνα, πρέπει να κλείσει και
πάλι ραντεβού για την επόµενη εβδοµάδα. Είπαµε, όµως, ότι
πάµε στο αισιόδοξο σενάριο. Δεδοµένου ότι χρειάζεστε, ας υπο-
θέσουµε, ένα αντίγραφο ενός συµβολαίου ή ενός πιστοποιητι-
κού, θα πρέπει να φύγετε από τα Καλάβρυτα, να ταξιδέψετε
µέχρι το Αίγιο -ακριβολογώ, κύριε Υπουργέ, δεν λέω να µετα-
βείτε, διότι δεν πρόκειται για µετάβαση αλλά για ταξίδι- και να
υποβάλετε την αίτηση εκεί. Δεδοµένου ότι είναι Αύγουστος και
είστε ευέλικτος ως δικηγόρος και οι δίκες είναι περιορισµένες,
πάτε τη Δευτέρα 2 Αυγούστου να πραγµατοποιήσετε το ταξίδι
Καλάβρυτα - Αίγιο - Καλάβρυτα. Υποβάλλετε την αίτηση και σας
ενηµερώνουν ότι το συµβόλαιο θα είναι έτοιµο µετά από δύο
µέρες. Άρα το πιστοποιητικό -γιατί έτσι γίνεται- θα είναι έτοιµο
µετά από επτά µέρες. Είστε, λοιπόν, ένας λογικός άνθρωπος και
αποφασίζετε στις 7 Αυγούστου πλέον να ταξιδέψετε πάλι στο
Αίγιο για να παραλάβετε και το συµβόλαιο και το πιστοποιητικό
µαζί. 

Έχουµε και λέµε, λοιπόν: Στις 22 Ιουλίου σάς ανατέθηκε µια
συνηθισµένη δικηγορική εντολή, την οποία µέχρι πριν από δύο
µήνες ολοκληρώνατε σε τρεις µέρες το πολύ και µε µόνο κόστος
το διοικητικό, µεγαρόσηµα, τέλη κ.λπ., ενώ τώρα χρειάζεστε µε
το αισιόδοξο σενάριο δεκαοκτώ µέρες, διάνυση διακοσίων σα-
ράντα χιλιοµέτρων σε δύσκολο οδικό δίκτυο, χαµένες εργατοώ-
ρες στο τιµόνι και ένα σωρό επιπλέον έξοδα.

Κύριε Υπουργέ, χάριν του σεναρίου που σας ανέπτυξα, επειδή
θεωρώ ότι δεν είστε εκ των θεωρητικών αλλά είστε πρακτικός
άνθρωπος, πείτε µου: Όλος αυτός ο παραλογισµός γιατί συµβαί-
νει στα Καλάβρυτα; Επειδή οι συνεργάτες σας σάς ενηµέρωσαν,
δεν διάβασαν τον νόµο του 2018, στον οποίο τίθενται συγκεκρι-
µένα κριτήρια -αναφέροµαι στην τελευταία σας παρέµβαση-
µετά την πλήρωση των οποίων θα µπορούσαν να κλείσουν τα
υποθηκοφυλακεία, όπως αυτό των Καλαβρύτων; Δεν σας είπαν
οι συνεργάτες σας ότι η περιοχή της Αιγιάλειας και των Καλα-
βρύτων είναι υπό κτηµατογράφηση και µέχρι σήµερα δεν έχει
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γίνει ούτε η πρώτη ανάρτηση; Δεν γνωρίζετε ότι µετά την πρώτη
ανάρτηση θα ακολουθήσει η διαδικασία των ενστάσεων και µετά
η δεύτερη ανάρτηση; Δεν σας είπαν ή δεν µάθατε ότι µέχρι να
έλθουν οι µέρες εκείνες δεν είναι δυνατό να χρησιµοποιηθούν οι
ηλεκτρονικές υπηρεσίες του Κτηµατολογίου, όπως υπάρχουν και
χρησιµοποιούνται σε άλλες περιοχές, όπως στον Δήµο Πατρών;

Αναµένω µε ενδιαφέρον την απάντησή σας.
Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστούµε πολύ,

κύριε Μάρκου.
Κύριε Υπουργέ, έχετε τον λόγο.
ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΣΤΥΛΙΟΣ (Υφυπουργός Ψηφιακής Διακυβέρνη-

σης): H κτηµατογράφηση είναι µια διαδικασία που βρίσκεται σε
εξέλιξη στη χώρα, όπου κτηµατογραφούµε το 60% της χώρας.
Τα στάδια είναι όπως τα είπατε. Μη θεσµοθετηµένο στάδιο είναι
η προανάρτηση, θεσµοθετηµένο στάδιο είναι η ανάρτηση. Με
την ολοκλήρωση της ανάρτησης και την αποδοχή από τον φορέα
της κτηµατογράφησης της έκθεσης από το κτηµατογραφικό
γραφείο, δηλαδή από τον ανάδοχο, όχι από το Κτηµατολόγιο,
ολοκληρώνεται η κτηµατογράφηση και εκεί µπορούµε πραγµα-
τικά να έχουµε τις ψηφιακές και ηλεκτρονικές υπηρεσίες. Ποιες
είναι αυτές που αυτή τη στιγµή δεν παρέχουµε στη συγκεκριµένη
περιοχή; Είναι η αποµακρυσµένη έρευνα που µπορείς να την
έχεις από οπουδήποτε επτά µέρες την εβδοµάδα, είκοσι τέσσε-
ρις ώρες την ηµέρα και µπορείς να την έχεις όχι µόνο για την πε-
ριοχή των Καλαβρύτων και του Αιγίου, αλλά για όλη την Ελλάδα.
Υπάρχει άλλη µία υπηρεσία, η «Θέαση», όπου µπορείς να δεις
στον χάρτη, που είναι ο ελληνικός Google map, ο ελληνικός χάρ-
της που έχει γίνει από το Ελληνικό Κτηµατολόγιο. Αυτές οι ηλε-
κτρονικές υπηρεσίες δεν είναι αυτή τη στιγµή διαθέσιµες, διότι
στη συγκεκριµένη περιοχή είναι σε εξέλιξη η κτηµατογράφηση. 

Όµως, για να έλθω στο παράδειγµα, το οποίο αναφέρατε, είπα
στην πρώτη µου τοποθέτηση ότι µπορεί κάποιος να κάνει αίτηση
ηλεκτρονικά και να ζητήσει ένα πιστοποιητικό. Το πιστοποιητικό
αυτό θα το λάβει στα Καλάβρυτα τις µέρες που το γραφείο είναι
ανοικτό. Άρα δεν χρειάζεται να πάει στο Αίγιο να κάνει την αίτηση
και να ξαναγυρίσει. Αν θέλει να καταθέσει ένα συµβόλαιο, η υπη-
ρεσία αυτή παρέχεται ηλεκτρονικά. Μπορεί να το καταθέσει ηλε-
κτρονικά και να πάρει την απόδειξη, την επιστροφή πάλι πίσω
στα Καλάβρυτα. Η αποστολή γίνεται σε κάποια δευτερόλεπτα.
Ο έλεγχος που θα πρέπει να γίνει από το κτηµατολογικό γραφείο
απαιτεί κάποιες µέρες.

Άρα δεν προκύπτει ότι θα πάµε στις δεκαοκτώ µέρες, στα
µπρος-πίσω, στα πάνω-κάτω, ούτε στην επιπλέον οικονοµική επι-
βάρυνση και την ταλαιπωρία του κόσµου για την µετακίνηση σε
ένα δύσκολο οδικό δίκτυο, κάτι που καταλαβαίνω και αναγνω-
ρίζω. Τι θέλουµε; Θέλουµε να µειώσουµε την ταλαιπωρία. Θέ-
λουµε να κερδίσουν οι πολίτες χρόνο. Θέλουµε οι πολίτες να
κάνουν τις συναλλαγές τους µε πολύ µικρότερο κόστος. Οι επαγ-
γελµατίες για την επιστηµονική τους εργασία, την αµοιβή τους
θα τη λάβουν, είτε µε τον τρόπο που περιγράψατε εσείς είτε µε
αυτόν που εµείς λέµε και προσδοκούµε ότι θα εφαρµόσουµε
πολύ γρήγορα. Γι’ αυτό τον λόγο έχουµε ανεβάσει ταχύτητες. 

Επιταχύνουµε όλες τις διαδικασίες που τρέχουν παράλληλα
στο Ελληνικό Κτηµατολόγιο, δηλαδή και τον µετασχηµατισµό και
τη δηµιουργία του νέου φορέα και την ψηφιοποίηση και την πα-
ροχή πολλών υπηρεσιών. Κάθε µήνα προσθέτουν δύο ή τρία
γραφεία στον φορέα. Κάθε µήνα βάζουµε και άλλες ψηφιακές
υπηρεσίες στο λειτουργούν Κτηµατολόγιο. Όχι εκεί που δεν έχει
γίνει κτηµατογράφηση. Γι’ αυτό επιταχύνουµε την κτηµατογρά-
φηση. 

Χθες έγινε η πρώτη συζήτηση στη Βουλή επί της αρχής σε ένα
νοµοσχέδιο το οποίο πραγµατικά είναι καινοτόµο και µεταρρυθ-
µιστικό. Καλώ εσάς και τα υπόλοιπα κόµµατα να το παρακολου-
θήσετε και να συµβάλετε. Με αυτό θα τελειώσουµε δύο χρόνια
πιο νωρίς την κτηµατογράφηση, για να φτάσουµε στον στόχο να
παρέχουµε στον κόσµο ηλεκτρονικές και ψηφιακές υπηρεσίες.
Άρα δουλεύουµε και προς εκείνη την κατεύθυνση. Δεν είναι ότι
η κτηµατογράφηση πάει µε τον ρυθµό που πήγαινε όλα τα προ-
ηγούµενα χρόνια. Ανοίγω µια παρένθεση για να εξηγήσω το
εξής. Το Κτηµατολόγιο ξεκίνησε το 1995 µε τον ν.2308/1995 και

έχουµε φτάσει σήµερα µετά από είκοσι πέντε, είκοσι έξι χρόνια
να έχουµε ένα Κτηµατολόγιο 35% στην επικράτεια της χώρας.
Αν πάµε µε τη λογική που λειτουργήσαµε όλα τα προηγούµενα
χρόνια, θα χρειαστούµε τα διπλάσια. Θα χρειαστούµε εβδοµήντα
χρόνια για να τελειώσουµε το Κτηµατολόγιο. Με τον νόµο που
φέρνουµε, που είναι µια αισιόδοξη ελπίδα για όλο τον κόσµο και
για τα Καλάβρυτα, η κτηµατογράφηση θα τελειώσει δύο χρόνια
πιο νωρίς. 

Ευχαριστώ πολύ. 
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Ευχαριστώ κι εγώ,

κύριε Στύλιε. Καλή συνέχεια και στους δυο.
Προχωρούµε στην τρίτη µε αριθµό 963/19-7-2021 επίκαιρη

ερώτηση πρώτου κύκλου του Βουλευτή Ηρακλείου του Κινήµα-
τος Αλλαγής κ. Βασίλειου Κεγκέρογλου προς τον Υπουργό Προ-
στασίας του Πολίτη, µε θέµα: «Άµεση αντιµετώπιση προβληµά-
των στις φυλακές Αλικαρνασσού».

Κύριε Κεγκέρογλου, έχετε τον λόγο. 
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Υπουργέ, γνωρίζετε ότι τα προβλήµατα στις φυλακές

ήταν ήδη συσσωρευµένα και πριν την πανδηµία. Η πανδηµία τα
ανέδειξε οξυµµένα, όπως είναι σήµερα. Αναφερόµενος στις φυ-
λακές Αλικαρνασσού πρέπει να σας πω ότι τα κυριότερα από
αυτά αφορούν τη στελέχωση, µιας κι έχουν να γίνουν προσλή-
ψεις από το 2001. Ορισµένοι υπάλληλοι που είχαν µεταφερθεί
από τη δηµοτική αστυνοµία επέστρεψαν µε διαδικασίες που νο-
µοθέτησε η Βουλή και έτσι η υποστελέχωση καλά κρατεί. Ταυ-
τόχρονα υπάρχει σχετικός υπερπληθυσµός κρατουµένων,
γεγονός που οδηγεί σε πολλά προβλήµατα. Έχουµε αύξηση των
φαινοµένων βίας, έχουµε εργατικά ατυχήµατα, έχουµε ταυτό-
χρονα ακατάλληλες εγκαταστάσεις. Η επέκταση σε ακατάλλη-
λους χώρους για να στεγαστούν υπηρεσίες, όπως η τεχνική
υπηρεσία που προτίθεται η διοίκηση να τη στεγάσει σε έναν ακα-
τάλληλο χώρο θα δηµιουργήσουν προβλήµατα. 

Σας έχει στείλει το σωµατείο και ο πρόεδρος επιστολή, ανα-
λύοντας τα προβλήµατα και θα ήθελα να δω εάν έχετε ήδη επε-
ξεργαστεί αυτά τα θέµατα και τι λύσεις προτίθεστε να δώσετε,
τόσο σε σχέση µε την στελέχωση όσο σε σχέση µε τη βελτίωση
των συνθηκών και τη συντήρηση του κτηρίου. Εάν υπάρχει κά-
ποια προοπτική αποσυµφόρησης. Σε κάποιες φυλακές υπήρχε
εξέλιξη. Δεν γνωρίζω για παράδειγµα αν της Δράµας µπήκε σε
ενέργεια, ούτως ώστε να δώσει τη δυνατότητα να αποσυµφορη-
θούν άλλες φυλακές. Ένα σηµαντικό θέµα, το οποίο υπάρχει και
νοµίζω ότι για το δηµόσιο είναι αδικαιολόγητο, είναι η καθυστέ-
ρηση της καταβολής των δεδουλευµένων. 

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Κι εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Κεγκέρογλου. 
Θα απαντήσει ο Υπουργός Προστασίας του Πολίτη, κ. Ελευ-

θέριος Οικονόµου. 
Κύριε Οικονόµου, έχετε τρία λεπτά για την πρωτολογία σας. 
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Προστασίας του

Πολίτη):
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 
Κύριε Βουλευτά, µελετώντας προσεκτικά το περιεχόµενο της

υπό συζήτηση επίκαιρης ερώτησης, διαπιστώνω ότι το σύνολο
των ζητηµάτων που αναδεικνύονται µέσα από αυτή, µε αφορµή
το κατάστηµα κράτησης Αλικαρνασσού, συνιστούν τον πυρήνα
των καθηµερινών προσπαθειών των υπηρεσιών και της πολιτικής
ηγεσίας του Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη στην κατεύ-
θυνση αναζήτησης λειτουργικών λύσεων στα διαχρονικά προ-
βλήµατα που διαπιστώνονται στον τρόπο λειτουργίας του
σωφρονιστικού συστήµατος της χώρας µας. Είναι η στιγµή να
περιγράψουµε τα γεγονότα όπως ακριβώς είναι. Αδιαφορία, έλ-
λειψη αποφασιστικότητας και κακοδιαχείριση σκέπαζε για χρόνια
το σωφρονιστικό σύστηµα συντελώντας στη διαµόρφωση µιας
εικόνας που δεν τιµούσε τη χώρα µας διεθνώς. 

Η οµολογουµένως δικαιολογηµένη ανησυχία από πλευράς ερ-
γαζοµένων που εκφράζεται και διά µέσου µελών της Εθνικής Αν-
τιπροσωπείας για την επίλυση σειράς χρόνιων δυσλειτουργιών
στον χώρο των καταστηµάτων κράτησης, θα ήθελα να σας δια-
βεβαιώσω ότι είναι απολύτως κατανοητή και ταυτόχρονα συνιστά
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για όλους εµάς έναν επιπλέον ισχυρό λόγο να εντατικοποι-
ήσουµε την όλη σηµαντική προσπάθεια που καταβάλλουµε αδια-
λείπτως από το 2019 έως σήµερα. 

Θέτοντας υπ’ όψιν σας αυτές τις γενικότερες επισηµάνσεις θα
ήθελα να αναφερθώ στα επιµέρους ζητήµατα που θίγονται µέσα
από το περιεχόµενο της εν λόγω επίκαιρης ερώτησης και αφο-
ρούν ειδικότερα στο κατάστηµα κράτησης Αλικαρνασσού. Ξεκι-
νώντας από το φλέγον ζήτηµα στελέχωσης του καταστήµατος
κράτησης Αλικαρνασσού, θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι κα-
ταβάλλονται διαρκείς προσπάθειες για την πληρέστερη στελέ-
χωσή του όπως εξάλλου και όλων των υπόλοιπων καταστηµάτων
κράτησης µε το απαραίτητο προσωπικό όλων των αναγκαίων ει-
δικοτήτων για την εύρυθµη λειτουργία του. 

Ήδη στο πλαίσιο της προκήρυξης 6Κ του 2018 διορίστηκε
ένας υπάλληλος του κλάδου τεχνικής εκπαίδευσης υγείας και
πρόνοιας ειδικότητας νοσηλευτικής ενώ αναµένεται ο διορισµός
δύο υπαλλήλων του κλάδου δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης φύ-
λαξης. Η προβλεπόµενη κοινή υπουργική απόφαση βάσει του άρ-
θρου 72 παράγραφος 5 του ν.4795/2021, που αφορά µέχρι
στιγµής τριακόσιους έντεκα απασχολούµενους υπαλλήλους για
όλα τα καταστήµατα κράτησης της χώρας έχει ήδη υπογραφεί
από τον Υπουργό Εσωτερικών και τον Αναπληρωτή Υπουργό Οι-
κονοµικών και από εµένα. 

Θα ήθελα ακόµη να υπογραµµίσω ότι µε αίτηµά µας στις 27
Απριλίου του 2021 προς το ΑΣΕΠ ζητήθηκε να προκηρυχθούν για
το κατάστηµα κράτησης Αλικαρνασσού έντεκα θέσεις προς πλή-
ρωση των εκεί υπηρεσιών. Μία θέση του κλάδου τεχνικής εκπαί-
δευσης διοικητικού λογιστικού, µία θέση του κλάδου τεχνικής
εκπαίδευσης υγείας και πρόνοιας ειδικότητας νοσηλευτικής, µία
θέση του κλάδου δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης διοικητικού λο-
γιστικού, πέντε θέσεις του κλάδου δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης
φύλαξης και τρεις θέσεις του κλάδου δευτεροβάθµιας εκπαίδευ-
σης προσωπικού εξωτερικής φρούρησης. Όπως, λοιπόν, µπο-
ρείτε να διαπιστώσετε, σύντοµα θα έχουµε µια ουσιαστική
ενίσχυση του ανθρώπινου δυναµικού που υπηρετεί στη δοµή σω-
φρονισµού της Αλικαρνασσού. 

Η εν λόγω πρωτοβουλία εντάσσεται στο πλαίσιο ενεργειών για
την προκήρυξη τριακοσίων ογδόντα µία θέσεων προσωπικού δια-
φόρων ειδικοτήτων για όλα τα καταστήµατα κράτησης της επι-
κράτειας. Η επέλαση της πανδηµίας του κορωνοϊού σε
παγκόσµια κλίµακα, όπως έχουµε επισηµάνει επανειληµµένως
από το Βήµα του Κοινοβουλίου, υπήρξε έως σήµερα οµολογου-
µένως σφοδρή. Η διαρκής απειλή διασποράς του COVID-19 απο-
τέλεσε παράµετρο που ανάγκασε την πολιτική ηγεσία του
Υπουργείου Προστασίας του Πολίτη σε µερικό επανακαθορισµό
των προτεραιοτήτων της σωφρονιστικής πολιτικής, θέτοντας την
κάλυψη νέων έκτακτων αναγκών υγειονοµικής προστασίας ερ-
γαζοµένων και κρατουµένων στον πυρήνα των ενεργειών µας και
µεταθέτοντας αναγκαστικά ορισµένες κυβερνητικές δράσεις
στον τοµέα του σωφρονισµού σε µεταγενέστερο από τον αρχικά
καθορισµένο χρόνο υλοποίησής τους.

Επιχειρήσαµε να προστατεύσουµε τις δοµές σωφρονισµού
από τον COVID-19 µέσα από την παροχή του αναγκαίου υγειονο-
µικού υλικού προστασίας για εργαζόµενους και κρατούµενους,
διαθέτοντας ταυτόχρονα και όλες τις αναγκαίες πιστώσεις και
υλικά που θα εξασφάλιζαν τη συνέχιση της εύρυθµης λειτουρ-
γίας των καταστηµάτων κράτησης σε αυτή την πολύ δύσκολη για
όλους µας συγκυρία.

Για την πληρέστερη ενηµέρωσή σας καταθέτω ενδεικτικά έγ-
γραφα στα Πρακτικά αναφορικά µε τα είδη υγειονοµικής προ-
στασίας αλλά και τις δαπάνες που έχουν εγκριθεί από τον
Ιανουάριο του 2020 έως σήµερα για το κατάστηµα κράτησης Αλι-
καρνασσού, οι οποίες ανέρχονται στο ύψος του ενός 1.165.346
ευρώ και αφορούν πλήθος υλικών και υπηρεσιών, όπως µεταξύ
άλλων αγορά ηλεκτρονικών υπολογιστών, συντήρηση υποδοµών
θέρµανσης και ύδρευσης, προµήθεια καυσίµων, αγορά λοιπών
υλικών και εξοπλισµού αναγκαίων για τη λειτουργία του εν λόγω
καταστήµατος κράτησης. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υφυπουργός Προστασίας του Πολίτη, κ.
Ελευθέριος Οικονόµου, καταθέτει για τα Πρακτικά τα προανα-
φερθέντα έγγραφα τα οποία βρίσκονται στο αρχείο του Τµήµα-

τος Γραµµατείας της Διεύθυνσης Στενογραφίας και Πρακτικών
της Βουλής)

Ταυτόχρονα, εξασφαλίστηκε και διατέθηκε ένα επιβατικό
όχηµα τύπου «CITROEN» για τις ανάγκες της εξωτερικής φρου-
ράς, που υπηρετεί εκεί, ενώ συνεχίζονται οι προσπάθειες εξα-
σφάλισης και άλλων οχηµάτων τα οποία σχεδιάζουµε να
διατεθούν όπου απαιτηθεί. 

Ολοκληρώνοντας, θα ήθελα να επισηµάνω ότι όπως σχεδόν
στο σύνολο των καταστηµάτων κράτησης της χώρας έτσι και στο
σωφρονιστικό κατάστηµα της Αλικαρνασσού δεν χωρά η παρα-
µικρή αµφιβολία ότι οι υφιστάµενες κτηριακές υποδοµές χρή-
ζουν παρεµβάσεων αποκατάστασης και αναβάθµισης. Έχουν
ήδη πραγµατοποιηθεί ορισµένες επισκευές και εργασίες ελαι-
οχρωµατισµού, αντικατάσταση πλακιδίων και ειδών υγιεινής,
καθώς και ενέργειες βελτίωσης των συνθηκών κράτησης σε
κελιά κρατουµένων. Ωστόσο υπάρχει περιθώριο επιπλέον πρω-
τοβουλιών σε αυτή την κατεύθυνση, γεγονός που καθιστά ανα-
γκαία την εντατικοποίηση της συνεργασίας µας µε αρµόδιους
φορείς όπως το Υπουργείο Περιβάλλοντος και Ενέργειας, ώστε
να επιταχυνθούν οι διαδικασίες έγκρισης των απαραίτητων επι-
σκευαστικών παρεµβάσεων, που πρέπει άµεσα να υλοποιηθούν. 

Θυµίζω όµως εδώ αυτό που έχω αναφέρει κατά καιρούς και
στο Κοινοβούλιο ότι είναι γνωστές οι δυσκολίες που υπήρχαν στο
να γίνουν διάφορες επισκευαστικές εργασίες στα καταστήµατα
κράτησης, δεδοµένου ότι ένα µεγάλο µέρος αυτών ήταν χαρα-
κτηρισµένο ως αυθαίρετες κατασκευές και τώρα τελευταία ολο-
κληρώσαµε τη διαδικασία νοµιµοποίησής τους, ούτως ώστε να
µπορούν να προχωρήσουν ευκολότερα και τέτοιου είδους επι-
σκευαστικές διαδικασίες.

Ευχαριστώ πολύ και θα συνεχίσω και στην δευτερολογία µου.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Οικονόµου.
Τον λόγο έχει ο κ. Κεγκέρογλου για τρία λεπτά.
ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕΓΚΕΡΟΓΛΟΥ: Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε.
Το τελευταίο, βέβαια, για κατασκευές που είναι πριν το 1955

δεν ισχύει ούτε για ιδιώτες, όχι για το δηµόσιο. Αλλά καλό είναι
να τακτοποιηθούν και να είναι σύµφωνες µε τους κανονισµούς. 

Κύριε Υπουργέ, κανείς δεν αµφιβάλλει ότι γίνονται ενέργειες,
κάποιες ενέργειες, ότι γίνονται προσπάθειες, κάποιες προσπά-
θειες. Αυτό όµως που υπάρχει ως εκτίµηση είναι ότι δύο χρόνια
µετά τη µεταφορά στο Υπουργείο Προστασίας από το Υπουργείο
Δικαιοσύνης, δεν είδαµε εκείνον το σχεδιασµό και εκείνη την επι-
χειρησιακή δράση που θα έκανε τη διαφορά. Γιατί γνωρίζετε ότι
υπήρξε και υπάρχει ακόµα µεγάλη συζήτηση, για το αν θα
έπρεπε να έχει µείνει το σωφρονιστικό σύστηµα στο Υπουργείο
Δικαιοσύνης ή σε σας. 

Θα σας πω την προσωπική µου άποψη. Σε σχέση µε την αντι-
µετώπιση των προβληµάτων επειδή θεωρώ ότι είναι περισσότερο
θεωρητικό το Υπουργείο Δικαιοσύνης, εγώ πίστευα ότι το Υπουρ-
γείο Προστασίας του Πολίτη που έχει άµεση σχέση µε την επι-
χειρησιακή δράση θα ήταν αποτελεσµατικότερο. Δυστυχώς
παρά τις ενέργειές σας, που δεν µπορούν να µηδενιστούν, δεν
έχει υπάρξει το ανάλογο αποτέλεσµα. Πρέπει να εντείνετε την
προσπάθεια. Είναι σηµαντικά τα προβλήµατα που είχαν συσσω-
ρευθεί, κρίσιµα και πρέπει τώρα να αντιµετωπιστούν.

Στο θέµα της στελέχωσης, είπατε για την περιβόητη 6Κ/2018.
Τρεις προβλέπονταν. Ο ένας έχει πιάσει δουλειά αλλά ήταν ήδη
συµβασιούχος, άρα δεν αύξησε στην ουσία το δυναµικό. Ο
άλλος δεν έχει εµφανιστεί και ο νοσηλευτής στον οποίο αναφερ-
θήκατε παραιτήθηκε. Δεν έχουµε, λοιπόν, αποτέλεσµα σε αυτό.
Είπατε πολύ σωστά ότι ζητήσατε νέα προκήρυξη από το ΑΣΕΠ.
Αλλά δεν είναι σύµφωνη µε την προοπτική. Όταν έχουµε τόσα
προβλήµατα τα οποία θα αυξηθούν το επόµενο διάστηµα, οι έν-
τεκα θέσεις στις οποίες αναφερθήκατε, είναι καλές χρήσιµες
αλλά δεν αρκούν. Θα έπρεπε να έχουν την προοπτική, γιατί αυτό
θα συµβεί και µετά από ένα δύο χρόνια. Εποµένως θα έπρεπε να
είναι το νούµερο αρκετά µεγαλύτερο. 

Θεωρώ, λοιπόν, ότι δεν θα πρέπει να υπάρχει αυτή η οπισθο-
βαρής εξέταση των πραγµάτων. Θα πρέπει να βλέπουµε µπρο-
στά. Η αύξηση των ανθρώπων που σήµερα είναι στις
σωφρονιστικές υπηρεσίες είναι αναγκαία και βεβαίως στην Αλι-
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καρνασσό µε τα συγκεκριµένα νούµερα που σας είπα, διότι στε-
λεχώνουν κι άλλες υπηρεσίες, όπως το κατάστηµα ανηλίκων που
απ’ αυτούς τους ανθρώπους είναι. Έχουν και στις εξωτερικές
φρουρές ανάγκες. Θα παρακαλούσα εάν αυτό είναι δυνατόν, να
διπλασιαστεί η πρότασή σας και το αίτηµά σας προς το ΑΣΕΠ
για την προκήρυξη που θα κάνει. 

Έρχοµαι τώρα στο θέµα της συντήρησης και πιστεύω ότι θα
πρέπει να αξιοποιήσετε τη δυνατότητα που δίνει το θεσµικό µας
πλαίσιο της συνεργασίας µε την περιφέρεια ή τον δήµο µέσω
προγραµµατικής σύµβασης για να έχουµε αποτελεσµατικότητα
στην υλοποίηση της συντηρήσεως µέσα από ένα συγκεκριµένο
πλάνο, το οποίο νοµίζω ότι µπορεί να υλοποιηθεί καλύτερα µε
αυτό τον τρόπο.

Το τρίτο στο οποίο θα ήθελα να επιµείνω, είναι σε σχέση µε
την πανδηµία ουσιαστικά. Για ποιον λόγο; Γιατί χτες κάναµε εδώ
µια συζήτηση και γίνεται ολόκληρη κουβέντα για την υποχρεωτι-
κότητα του εµβολίου. Να πούµε ότι οι σωφρονιστικοί υπάλληλοι
ήταν από αυτούς που ζήτησαν κατά προτεραιότητα να εµβολια-
στούν, ήταν αυτοί που δεν χρειαζόταν να ψηφιστεί κανείς νόµος
για να το ζητήσουν. Κι όµως και εκεί υπήρχαν προβλήµατα σε
σχέση µε τους ρυθµούς του εµβολιασµού. Είναι, βέβαια, και το
ιδιαίτερο της συνύπαρξης µε κρατούµενους µε προβλήµατα, µε
ανθρώπους που έχουν ζητήµατα σε σχέση µε υποκείµενα νοσή-
µατα και άλλα. 

Τα δεδουλευµένα πρέπει, αγαπητέ κύριε Υπουργέ, να κατα-
βληθούν άµεσα. Δεν είναι δυνατόν να εκκρεµούν δεδουλευµένα.
Οι άνθρωποι εκτός του ότι έχει εντατικοποιηθεί πάρα πολύ η δου-
λειά τους, δεν µπορούν να έχουν ξεκούραση και ρεπό λόγω του
µικρού αριθµού στις φυλακές Αλικαρνασσού, δεν απολαµβάνουν
και τον κόπο και τον µόχθο της δουλειάς τους. Για το δηµόσιο –
ξαναλέω- αυτό είναι ανεπίτρεπτο. Ζητώ, λοιπόν, το µεγαλύτερο
ενδιαφέρον σας για τις φυλακές Αλικαρνασσού και προφανώς
για όλα τα σωφρονιστικά καταστήµατα, προκειµένου η αξιολό-
γηση που γίνεται σήµερα και θα γίνει και το επόµενο διάστηµα
να δείξει ότι ήταν ορθή η επιλογή να µεταφερθεί το σωφρονι-
στικό σύστηµα στο Υπουργείο Προστασίας του Πολίτη. Αυτό
πρέπει να το αποδείξετε. 

Ευχαριστώ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Κεγκέρογλου. 
Τον λόγο έχει ο κ. Οικονόµου. Νοµίζω ότι το τελευταίο είναι

και το πιο ενδιαφέρον. Τα άλλα µας τα είπατε.
ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΟΙΚΟΝΟΜΟΥ (Υφυπουργός Προστασίας του

Πολίτη): Ευχαριστώ πολύ, κύριε Πρόεδρε.
Κύριε Βουλευτά, σηµείωσα και µε ιδιαίτερη προσοχή και την

πρότασή σας για συνεργασία µε τον δήµο και την περιφέρεια σε
τοπικό επίπεδο για να αντιµετωπίσουµε προβλήµατα επισκευα-
στικά και µια σειρά άλλων που θα µπορούσε και ο δήµος και η
περιφέρεια να προσφέρουν και ειδικά στο κατάστηµα κράτησης
στην Αλικαρνασσό που είναι ένα βασικό, κύριο και ιδιαίτερης ση-
µασίας κατάστηµα σε σχέση και µε τον ρόλο του στο σωφρονι-
στικό σύστηµα της χώρας. 

Σε ότι αφορά στην αναφορά σας για την στρατηγική επιλογή
της Κυβέρνησης για τη µεταφορά της Γενικής Γραµµατείας Αν-
τεγκληµατικής Πολιτικής από το Υπουργείο Δικαιοσύνης στο
Υπουργείο Δηµόσιας Τάξης, χαίροµαι που επί της αρχής συµφω-
νείτε. Δεν θα ήθελα όµως να παρελθοντολογήσω και να ανα-
φερθώ στο τι παραλάβαµε από τη Γενική Γραµµατεία Αντεγκλη-
µατικής Πολιτικής, διότι σηµασία έχει να φύγουµε µπροστά και
να µην είµαστε προσδεµένοι στο παρελθόν. 

Γίνονται όµως σηµαντικά βήµατα. Θέτουµε τις βάσεις που δεν
υπήρχαν, για να στηθεί ένα στέρεο οικοδόµηµα στο σωφρονι-
στικό σύστηµα της χώρας που να µπορεί, πραγµατικά, να δείχνει
την εικόνα στο εσωτερικό και στο εξωτερικό, αυτή που αρµόζει
σε µια σύγχρονη δηµοκρατική χώρα, µέλος της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και να µην έχουµε και την αυστηρή κριτική που κατά το
παρελθόν γνωρίζετε ότι υπήρχε και από το Συµβούλιο της Ευ-
ρώπης και από άλλους διεθνείς οργανισµούς. 

Σε ό,τι αφορά σε κάποια επιµέρους θέµατα που θέσατε ως
προς τους σωφρονιστικούς υπαλλήλους και τους υπαλλήλους
φύλαξης, θα συµφωνήσω απόλυτα µαζί σας για την προσπάθεια

την οποία καταβάλλουν και το υψηλό αίσθηµα ευθύνης που δεί-
χνει η συντριπτική τους πλειοψηφία στο να υπηρετήσουν, πραγ-
µατικά, µέσα από µεγάλη αίσθηση του καθήκοντος το σωφρο-
νιστικό σύστηµα της χώρας κάτω από πολύ αντίξοες συνθήκες,
στερούµενοι πολλές φορές και βασικά δικαιώµατα των εργαζο-
µένων, όπως τις άδειες τους, τα ρεπό τους κ.λπ.. 

Στο σηµείο αυτό θα ήθελα να σας πληροφορήσω ότι ήδη επε-
ξεργαζόµαστε σε συνεργασία µε το Υπουργείο Οικονοµικών µία
νοµοθετική πρωτοβουλία, η οποία θα δίνει λύση σε ένα χρόνιο
θέµα που αφορά τη µη καταβολή των αποζηµιώσεων για τα δε-
δουλευµένα, για τα ρεπό και την επιπλέον εργασία. Είναι πολλά
από το 2016 απλήρωτα και είµαστε στη φάση, και πιστεύω ότι
πολύ σύντοµα θα είµαστε σε θέση, να φέρουµε σχετική νοµοθε-
τική πρωτοβουλία στη Βουλή και ελπίζω ότι θα στηριχθεί από
όλες τις πτέρυγες. 

επίσης, σε ό,τι αναφερθήκατε στη θέληση των σωφρονιστικών
υπαλλήλων για να εµβολιαστούν, πραγµατικά, και αυτό πρέπει
να το επισηµάνουµε, ήταν µία οµάδα εργαζοµένων η οποία από
την αρχή στη συντριπτική της πλειοψηφία ζητούσε να εµβολια-
στεί. Προωθήσαµε τα αιτήµατα αυτά στην Εθνική Επιτροπή Εµ-
βολιασµών, αλλά όπως γνωρίζετε, τις προτεραιότητες της
καθορίζει η Εθνική Επιτροπή Εµβολιασµών µε δικά της επιστη-
µονικά κριτήρια. 

Μπορώ όµως να σας πω ότι µε βάση και τα χθεσινά αποτελέ-
σµατα, γιατί προχωρήσαµε σηµαντικά στο θέµα του εµβολια-
σµού τόσο για τους κρατούµενους όσο και για τους υπαλλήλους
στα σωφρονιστικά καταστήµατα, µέχρι και χθες είχαµε τέσσερις
χιλιάδες εκατόν πενήντα δύο εµβολιασµένους από ένα σύνολο
περίπου έξι χιλιάδων ατόµων που έχουν ζητήσει σε πρώτη φάση
να εµβολιαστούν. Προχωράµε και εκεί αρκετά καλά, σταθερά και
δίχως ιδιαίτερα προβλήµατα. 

Σε ό,τι αφορά το ζήτηµα του υπερπληθυσµού, που διαχρονικά
παρατηρείται στις δοµές σωφρονισµού της χώρας µας, έχει απο-
τελέσει επανειληµµένως αντικείµενο συζητήσεων στο πλαίσιο
του κοινοβουλευτικού ελέγχου. Επιχειρούµε καθηµερινά παρεµ-
βάσεις συνδυαστικού χαρακτήρα οι οποίες εδράζονται σε δύο
βασικούς άξονες. Αφ’ ενός, εξετάζουµε και αξιοποιούµε κάθε εί-
δους διαθέσιµο µέτρο για την κατά το δυνατόν ορθολογικότερη
κατανοµή των κρατουµένων στα καταστήµατα κράτησης της
χώρας µε στόχο την προστασία της ζωής και της υγείας τους.
Αυτό επιτυγχάνεται, είτε µέσω της κεντρικής επιτροπής µεταγω-
γών είτε µέσα από την πραγµατοποίηση έκτακτων µεταγωγών
όπου αυτό κριθεί αναγκαίο. 

Αφ’ ετέρου, εντατικοποιούµε τις καθηµερινές προσπάθειες
που καταβάλλουµε για την ενίσχυση της δυναµικότητας των υφι-
στάµενων σωφρονιστικών καταστηµάτων. Ήδη στη Νιγρίτα και
στα Χανιά έχουν τεθεί σε λειτουργία επιπλέον πτέρυγες κρατου-
µένων συνολικής χωρητικότητας διακοσίων σαράντα θέσεων. Η
επικείµενη λειτουργία του καταστήµατος κράτησης Δράµας
καθώς και η µετεγκατάσταση του καταστήµατος κράτησης Κο-
ρυδαλλού, του Καταστήµατος Κράτησης Ιωαννίνων και της Χαλ-
κίδας, η ολοκλήρωση του Κρήτη 2 στο Λασίθι και η δηµιουργία
νέου καταστήµατος κράτησης στη Μεγαλόπολη θα συµβάλλουν
µελλοντικά καθοριστικά στην ορθολογικότερη κατανοµή των
κρατουµένων. 

Μέσα, λοιπόν, από αυτό το πλέγµα πρωτοβουλιών στοχεύουµε
σταδιακά να ανατρέψουµε τη χρόνια παθογένεια του υπερπλη-
θυσµού επιτυγχάνοντας την αποκλιµάκωση του φαινοµένου,
χωρίς ωστόσο να βιώσουµε εκ νέου τις βαριές επιπτώσεις στη
δηµόσια ασφάλεια που συνόδεψαν νοµοθετικές πρωτοβουλίες
της προηγούµενης διακυβέρνησης της χώρας. 

Παρά τις δυσκολίες παραµένουµε πιστοί στη στρατηγική στό-
χευσή µας για τον εκσυγχρονισµό και την αναβάθµιση του τρό-
που λειτουργίας των σωφρονιστικών δοµών της χώρας µας.
Διαρκής επιδίωξή µας παραµένει ένα ελληνικό σωφρονιστικό σύ-
στηµα σαφώς πιο αναβαθµισµένο και λειτουργικό από αυτό που
παραλάβαµε. Στην κατεύθυνση αυτή θα εστιάσουµε περαιτέρω
µέρος των προσπαθειών µας για την αναβάθµιση και τον εκσυγ-
χρονισµό των υφιστάµενων υποδοµών των καταστηµάτων κρά-
τησης καθώς και του εξοπλισµού που έχουν στη διάθεσή τους
οι εργαζόµενοι σε αυτά κατά την καθηµερινή εκτέλεση των κα-
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θηκόντων τους. Ταυτόχρονα θα συνεχίσει να αποτελεί κυρίαρχη
µέριµνά µας η ενίσχυση αλλά και η ορθολογική κατανοµή του αν-
θρώπινου δυναµικού που εργάζεται στις δοµές σωφρονισµού
της χώρας µας. 

Η προσπάθεια που καταβάλλουµε µέσα από διαρκείς, ισχυρές
παρεµβάσεις εξορθολογισµού της λειτουργίας του σωφρονιστι-
κού συστήµατος, συνιστούν ικανή βάση ώστε να δηµιουργηθούν
συνθήκες σύνθεσης από όλους όσους ενδιαφέρονται ειλικρινώς
για τις δοµές σωφρονισµού της χώρας µας, για να κινηθούµε µε
κοινή στόχευση µέσα σε πνεύµα συναίνεσης και συνεννόησης
γύρω από όλα τα θέµατα που αναπτύξαµε σήµερα, αλλά και ει-
δικότερα για εκείνα εξίσου κεφαλαιώδους σηµασίας, όπως
λόγου χάριν αποτελεί η µετασωφρονιστική µέριµνα και η κοινω-
νική επανένταξη κρατουµένων στα οποία µπορεί να σηµειωθεί
ακόµη σηµαντική πρόοδος.

Προς αυτή την κατεύθυνση µε την επάνοδο ήδη βρισκόµαστε
σε µία φάση που προσπαθούµε, πραγµατικά, να κάνουµε τα
πρώτα βήµατα ουσιαστικής ένταξης των όσων αποφυλακίζονται
στην κανονικότητα και στην κοινωνική ζωή. Προς αυτή την κα-
τεύθυνση κινούµαστε σταθερά µε συγκεκριµένη στρατηγική που
έχει εκπονηθεί µε ρεαλισµό και εντός των στενών δηµοσιονοµι-
κών περιθωρίων που, όπως όλοι γνωρίζουµε, υφίστανται µέσα
από µία µακρά περίοδο χρηµατοοικονοµικής και δηµοσιονοµικής

κρίσης ,ώστε η χώρα µας σύντοµα να αποκτήσει µία δοµή αντεγ-
κληµατικής και σωφρονιστικής πολιτικής αντάξια σύγχρονου ευ-
ρωπαϊκού κράτους που παραµένει πιστό στις αρχές του
φιλελευθερισµού, της ασφάλειας, της δικαιοσύνης και αγωνίζε-
ται εναντίον κάθε διάκρισης και αποκλεισµού. 

Ευχαριστώ πολύ.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Και εµείς ευχαρι-

στούµε, κύριε Οικονόµου. 
Καλή συνέχεια και στους δύο. 
Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση των

επικαίρων ερωτήσεων. 
Δέχεστε στο σηµείο αυτό να λύσουµε τη συνεδρίαση;
ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα.
ΠΡΟΕΔΡΕΥΩΝ (Απόστολος Αβδελάς): Με τη συναίνεση του

Σώµατος και ώρα 11.15’ λύεται η συνεδρίαση για τη Δευτέρα 26
Ιουλίου 2021 και ώρα 12.00’ το µεσηµέρι, µε αντικείµενο εργα-
σιών του Σώµατος: α) κλήρωση ενώπιον της Ολοµέλειας της
Βουλής µεταξύ των µελών του Συµβουλίου της Επικρατείας του
Αρείου Πάγου και της Εισαγγελίας του Αρείου Πάγου, σύµφωνα
µε την ειδική ηµερήσια διάταξη, β) κοινοβουλευτικό έλεγχο, συ-
ζήτηση επικαίρων ερωτήσεων και γ) νοµοθετική εργασία, σύµ-
φωνα µε την ηµερήσια διάταξη που θα διανεµηθεί.
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